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Szakszervezeti nap 
a IlI. sz. bányaüzemben

Korompai Péter, a BDSZ közgazdasági osztályának vezetője előadását tartja.Szabó Győző felvételeOktóber 12-én szakszervezeti napot rendeztek aIII. sz. bányaüzem tanácstermében, amelyen Korompai Péter, a BDSZ közgazdasági osztályának vezetője „A szakszervezet helye, szerepe a jelenlegi gazdasági helyzetben” címmel tartott előadást.A fórum résztvevői érdeklődéssel hallgatták a kapott információkat, majd kérdéseket tettek fel, illetve továbbították az üzemi gondokat.Megragadtuk az alkalmat, hogy néhány kérdésre választ kérjünk a rendezvény előadójától.— Örömmel tapasztaljuk,, 
hogy az utóbbi időszakban 
a BDSZ munkatársai egyre 
gyakrabban tesznek látoga
tást bányabeli munkahelye
ken és tájékozódnak dolgo
zóink élet- és munkakörül
ményeiről. Mi ennek a tény
leges oka?— Csak úgy lehet eredményesen dolgozni a bányászszakszervezet központjában is, ha az emberek problémáit első kézből közvetlenül megismerjük. Ennek a felfogásunknak a tulajdonképpeni megjelenítése az, hogy ténylegesen sokat járunk bányába, így az uránbányába is.

— Milyen tapasztalatokat 
szerzett az üzem dolgozói
val, vezetőivel való találko
zás alkalmával?— Megerősödött bennem az a tapasztalat, amit tudtam korábban is, hogy igen nehéz az uránbányászok munkája. Feladatunk, hogy ebben a munkában a szak- szervezeti módszerekkel, lehetőségekkel maximális segítséget adjunk. Pont egy olyan időszakban vagyunk, amikor sikerekről, eredményekről számolhatunk be. Ezt is csak úgy érhettük el, hogyha mi előzőleg meg

ismertük az emberek problémáit, ismertük a gondjaikat, amelyek között első helyen szerepelt az, hogy a bérezés nem volt megfelelő. Ezt tapasztaltuk és most örülök annak, hogy siker koronázta azon erőfeszítéseinket, hogy megfelelő bérpreferenciában részesült a vállalat.
— Mit jelent ez a gya

korlatban?— Azt, hogy még ebben az évben felosztásra kerül tizennyolcmillió forint és a jövő esztendőben további harminchatmillió forint. Ez olyan bérpolitikai intézkedés, amely egy elmaradás megszüntetését célozza, s egy jogos probléma megoldását jelenti.
— Vállalatunk dolgozói

A vállalati szakszervezeti bizalmi testület október 6-án ülést tartott a Központ tanácstermében. A testület állást foglalt az Állami Tervbizottság határozata nyomán kapott 18 millió forint rendkívüli bérfejlesztés felhasználásáról.Bérfejlesztésben elsősorban a föld alatti nehéz fizikai munkát végző produktív dolgozók, szállítók és gépészeti szakemberek, valamint egyes egészségre ártalmas munkakörben foglalkoztatott dolgozók részesülnek.A testület módosította a kollektív szerződésben szabályozott irányműszak-bére- ket.

örülnek a most kapott le
hetőségeknek, azonban azok, 
akik nem részesülnek belőle 
joggal kérdezik, lesz-e má
sodik „lépcső”?

— A kapott preferencia vájvégcentrikus, de ez nem jelenti azt, hogy a többi, termelést kiszolgáló réteg ne részesüljön juttatásban. Nekünk az az alapelvünk, hogy meg kell oldani az alapkérdést, de a többiek helyzetét is rendezni kell. Azt szeretném, hogy a Mecseki Ércbányászati Vállalat egy olyan nyugvópontra kerüljön a jövő évben, hogy ne legyenek belső feszültségek.
— Pedig úgy tűnik, hogy 

újabb feszültségi gócok je
lentkeznek majd.— Ennek kitapasztalásá

ra lesz alkalmas az idei esztendő, hiszen egy negyedév múlva már tudni fogjuk, hogy a demokratikus fórumok bérfejlesztési döntései milyen eredménnyel jártak, s akkor majd a jelentkező feszültségi gócokat lehetőség lesz korrigálni, megszüntetni. Azt nem szabad elfogadni és nem szabad belenyugodni, hogy egy ilyen hatalmas juttatás, amely az ország jelenlegi gazdasági helyzetében tényleg, az Uránbányászok nagyon nagy megbecsülését jelenti, olyan helyzetet teremtsen a vállalatnál, ami újabb feszültségforrásokat hoz létre. Tudjuk, hogy vájvégen legnagyobb a probléma, helyes, hogy elsősorban odairányulnak a fejlesztések, de ezt olyan mértékben kell végrehajtani, hogy az szinkronban legyen az egész vállalati és üzemi bérezési rendszerrel. Mert a rendszerbe nemcsak a vájvégiek tartoznak, hanem a kiszolgálók, műszakiak és külszíniek is.
— Megítélése szerint mi

lyennek értékelhető a III. 
sz. bányaüzemben folyó 
szakszervezeti munka?— Nagy örömmel tapasztaltam, a bánya járás alkalmával, hogy az emberek tájékozottak az őket érintő kérdésekben. Ismerik a szakszervezeti erőfeszítéseket, a dolgok hátterét és a korlátozó lehetőségeket is. Ez jó érzéssel tölt el, hiszen visszaigazolta a közvetlen eszmecsere hasznosságát — mondotta befejezésül Korompai Péter.Herendi István
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Nagy Októberi Szocialista Forradalom 65. évfordulóját ünnepli a világ. Nemcsak a forradalom szülőföldjén, a szocialista közösség országaiban, hanem a földkerekség minden pontján ünnep e nap. 1917 októbere olyan történelmi sorsforduló, melynek jelentőségét és igazát az októberi eszme elmúlt 65 év alatti térhódítása fémjelzi. Az elmaradott cári Oroszországból a szovjet nép a világ egyik legfejlettebb országát teremtette meg. A Nagy Honvédő Háborút követően létrejött a szocialista világrend- szer, amely a nemzetközi haladás alapvető tényezőjévé vált. Ezek hatására az imperializmus gyarmatbirodalma széthullott, romjain létrejött a fejlődő országok hatalmas tábora. A Szovjetunió következetes békepolitikája jó feltételeket teremtett a világ haladó erőinek és mozgalmainak kiszélesítésére, erősödésére. A forradalmi folyamatok napjainkban mind erősebbé válnak a kapitalista országokban is. Az erőviszonyok alakulása a hatalmas hidegháborús törekvések ellenére

kedvezőbbé váltak a szocia
lista világrendszer számára.

Oroszország után 1919* 
ben hazánkban zajlott le az 
első szocialista forradalom. 
Dicső 133 napjával megmu
tatta a világnak a magyar 
nép akaratát. A mi forra
dalmunk elbukott, mert a 
nemzetközi reakció vérbe- 
folytotta, de a magyar in
ternacionalisták ezrei ott
voltak Európa forradalmai
nak színterein.

Október ünnepéntisztelettel emlékezünk azokra a forradalmárokra, akjk győzelemre vitték a forradalom ügyét, kegyelettel emlékezünk azokra, akik vérüket áldozták az emberiség szebb és boldogabb jövőjéért. Ünneplésünk nem puszta emlékezés a dicsőséges harcokra, hősökre. Ez az évforduló ismét alkalom arra, hogy a történelmi múlt tanulságait felhasználva választ adjunk a szocialista forradalom mai kérdéseire és eredményes munkánkkal marxista módon oldjuk meg nem könnyű mindennapos feladatainkat.
Morvay Nándor
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Javítsuka propagandamunkát

Félidei értékelések 
a IV. sz. bányaüzem 
KISZ-alapszervezeteinél

Ünnepélyes tanévnyitó propagandista tanácskozás zajlott le október 7-én a a Központ tanácstermében, több mint száz propagandista részvételével. A tanácskozáson részt vett Földes Andrásné, az MSZMP Baranya megyei Bizottsága Oktatási Igazgatóságának
FELHÍVÁSÚttörők, KlSZ-tagok, MHSZ klubtagok! Tanulók és dolgozó fiatalok!Az 1982—83-as esztendőben nemzeti történelmünk és irodalmunk több jeles évfordulójára emlékezünk, köztük az 1848—49-es magyar polgári forradalomra és szabadságharcra, a pákozdi győzelemre.A megemlékezés során felidézzük a magyar nép és nemzet történelmének haladó hagyományait, honvédő és szabadságharcos elődeink példamutató tevékenységét, szocialista építőmunkánk eredményeit, ezek védelmének, a társadalmi felelősségérzet és cselekvő hazafi- Ság példáit.E gondolatok megvalósítása, méltó keretbe foglalá-
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igazgatója, valamint Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára.Felvételünkön Kablár János, a vállalati pártbizottság politikai munkatársa az 1982—83-as párt- és tömegszervezeti oktatási év feladatait ismerteti.Csöndör László
sa céljából határozta cl a Magyar Kommunista Ifjúsági Szövetség Központi Bizottsága és a Magyar Honvédelmi Szövetség Országos Központja, hogy — Radnóti Miklós „Nem tudhatom” című versének részletét választva elnevezésül — meghirdeti a „Nekem szülőhazám” honvédelmi játékot. A játék felmenő rendszerű, 1982. szeptember 29-én, a fegyveres erők napján indult és az alapjáték, járási — városi — kerületi, megyei és területi elődöntőkés döntők után 1983. szeptember 24—25-én a pákozdi győzelem 135. évfordulója tiszteletére rendezendő országos döntővel fejeződik be.A honvédelmi játék sorozatban részt vehetnek mindazok a tanulók, dolgozók, akik jobban meg akarják ismerni történelmünket, tovább kívánják gyarapítani ismereteiket szocializmust építő hazánkról, s szeretnek sportolni, új technikai ismereteket szerezni és játszani.Mindenkinek, akik a játékban részt vesznek, s magukkal hívják társaikat, barátaikat is, kívánunk jó játékot, sok sikert, maradandó élményt.A KISZ MÉV bizottságának és a MÉV MHSZ vezetőségének, a honvédelmi játékkal kapcsolatos tájékoztatóját lapunk következő számában közöljük.
Munkásőrök kirándulása

A III. sz. bányaüzem mun- 
kásőrszakasza október első há
rom napján jutalomkirándulá
son vett részt. Az indulás nap
ján, kora reggel gyülekeztek a 
jókedvű emberek. Megismertük 
a programot, majd az üzem 
képviselői köszöntötték a sza
kasz tagjait és a feleségeket.

Nehéz és nagyon szép prog
ram várt ránk, az első nap 
fénypontja a pannonhalmi apát
ság megtekintése volt, ahol sok, 
máshol nem látható kultúr- és 
vallástörténeti emlékkel ismer
kedtünk meg.

Másnap már Pozsonyban vol
tunk, ahol megtekintettük a vá

Ifjúmunkások
vetélkedője

A nyár vége nemcsak a nagy szabadságok végét jelenti, hanem azt is, hogy érezhetően aktívabbá vált az üzemek életének minden területén a munka. Nem érdektelen tehát ilyenkor felmérni, hogy a kitűzött feladatokból mi valósult meg és mit kell még az év visz- szalevő részében megoldani. Ezt tették a IV. sz. bányaüzem KlSZ-alapszervezetei- ben is a szeptember végén megtartott alapszervezeti taggyűléseken.Az alapszervezetek mind

Már hagyománnyá vált, hogy az Anyag- és áruforgalmi főosztályon megrendezik az ifjúmunkások szakmai vetélkedőjét.Ennek előkészítésében, kezdeményezésében a területen dolgozó FMKT-tagok oroszlánrészt vállaltak. A fiatalok érdeklődése a szervezés időszakában igen kedvező volt, de sajnos a „mérkőzés” előtt sokan visszaléptek, hivatkozva arra, hogy nem volt idejük felkészülni.Mint minden vetélkedő, rangsorolja a jókat és a jobbakat, de sajnos vannak olyanok is, akik az átlagos mércét sem érik el. Természetesen ez nem jelenti azt, hogy akik kevésbé jeleskedtek, azokat félre kell tenni, sőt a velük való törődés az FMKT-tagok feladata kell hogy legyen.A versenyzők a szakmai felkészültségükön felül számot adtak munkavédelmi, politikai, általános műveltségükről is.Ennek az összesített teljesítménynek a nagysága rangsorolta a helyezetteket, akik a következők voltak: 1, Jakabos István anyagát-
A Magyar Üttörök Elnöksége 

Országos Szövetsége az Ifjúság 
érdekében, az úttörő-túrisztika 
támogatásában végzett kiemel
kedő tevékenyégéért Géber Sán
dor (Központ) iparjogvédelmi 
előadót és Vadász László (II. 
sz. bányaüzem) szellőztetési 
mérnököt, a Magyar Cttörők 
Szövetsége Dicsérő Oklevél ki
tüntetésben részesítette.

rost és a várat. Emlékezetes és 
tanulságos órákat töltöttünk itt. 
Kirándulásunk harmadik nap
ján Kőszeg volt az úticél, vár
látogatással, városnézéssel, s az 
esti órákban, élményekkel gaz
dagodva érkeztünk haza.

Ezúton is szeretnénk megkö
szönni az üzemvezetésnek és a 
szervezőknek ezt a kellemes há
rom napot. Társaim nevében is 
ígérhetem, hogy továbbra is 
megteszünk mindent annak ér
dekében, hogy helyt tudjunk 
állni a munkásőr-feladatok vég
rehajtásában.

Pereczes András

vevő, 2. Böröcz Ferenc anyagátvevő, 3. Majorosi Ti
bor gépkezelő.De minden résztvevő nyert, mert az ismeretek felfrissítése mindenképpen az egyénnek jelent pozitív vagy negatív tapasztalatokat.A legjobbaknak viszont az anyagi elismerésen kívül az erkölcsi megbecsülés jelenti a jutalmat.Komáromi István
Bánya üzemi
névadókImmár hagyomány a IV. sz. bányaüzemben, hogy az üzemi KISZ-vezetőség és szakszervezeti bizottság közösen szocialista névadót szervez az üzem dolgozóinak gyermekei részére.Ennek a hagyománynak megfelelően október 9-én a Központ tanácstermében 8 apróság kapott nevet. Az ünnepélyes eseményen Gorái János verset mondott a megjelent szülők, gyerekek, hozzátartozók tiszteletére.Az üzem politikai, gazdasági, társadalmi vezetése nevében Erdei Imre köszöntötte a megjelent ünnepeiteket.Majd a megyei tanács anyakönyvi hivatala képvi

A névadó ünnepeltjci. Szabó Győző felvétele

egyike ugyanazokat a napi- Előrelépés mutatkozik vi- rendeket tárgyalta. Az első, szont a káderképzés, az ak- amivel kiemelten foglalkoz- tivisták utánpótlása tekin- tak, az ifjúsági páriámén- tétében. Az alapszervezetek tek tapasztalatainak értéke- vezetőségei ötéves utánpótlá- lése, a KISZ KB állásfogla- si tervet készítettek, amely- lása alapján. Abban meg- nek segítségével nyilvánegyeztek a vélemények, hogy a parlamentek megtartására szükség van a jövőben is, de megegyeztek
Politikai oktatás beindításaSzámtalan olyan változás történik a világpolitikában, amire okkal és joggal szokták mondani, zajlik az élet.

seletében megjelent Juhász 
Éva anyakönyvvezetőnő közreműködésével a gyermekek megkapták neveiket. Ezután a KISZ és a szak- szervezet ajándékokkal, virágokkal, nyakkendővel kedveskedett a picinyeknek.Lendvai Zsuzsanna©A III. sz. bányaüzem nőbizottsága és KlSZ-szerve- zete nyolc dolgozó kisgyermekének névadóját rendezte meg október 9-én a Boldogság Házában.A rendezők ajándékokkal kedveskedtek a gyermekelír nek és kívántak a szülőknek sok sikert az ifjú palánták felneveléséhez.

abban is, hogy szükség van a parlamentek tartalmi, minőségi munkájának javítására.Több alapszervezetnél felmerült, az első félév értékelése során, hogy hiányoznak az olyan önálló alapszervezeti programok, rendezvények, amelyek a fiatalokat összehozza. Tudva azt, hogy az alapszervezetek nagy létszámmal — 70—100 fővel — dolgoznak és egymástól igen szétszórt területen, célszerűnek látszik ezzel a kérdéssel behatóan foglalkozni.

tervszerűvé lehet tenni a beiskolázásokat és az esetenkénti kádercseréket.
Wesztl

Az persze egyáltalán nem közömbös, hogy ezt a mozgó, változó világot megértsük. Nem véletlen, hogy aIV. sz. bányaüzem pártbizottsága kiemelkedő fontosságúnak tartja a politikai műveltség növelését szolgáló különböző szintű politikai oktatásokat.Az előző évek gyakorlatának megfelelően, az idén is mintegy 600 főt iskolázott be a különböző oktatásokra. Pártoktatáson 230 fő, KISZ oktatáson 160 fő, a szakszervezeti oktatáson mintegy 200 fő vesz részt.A kéderképző tanfolyamokon az oktatás szeptember elején, az úgynevezett tömegpropaganda oktatás október közepén indult. Az ez évi témakiválasztásnál nagy hangsúlyt fektettek a gazdasági kérdések feldolgozására.A különböző oktatások megtartására megfelelően képzett és megfelelő számú propagandista áll rendelkezésre, akik biztosítani tudják, hogy a politikai műveltség átlagos színvonala emelkedjék, Wesztl László
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Szakmák, emberek, vallomások

Uránbányásznak 
lenni, életforma

Uránbányásznak lenni értelmi, érzelmi és egzisztenciális elkötelezettséget jelent. Ez az, ami arra késztet embereket, hogy mélyen, több száz méterre a föld alatt, testet, lelket, fizikai és biológiai értelemben próbára tevő körülmények között dolgozzanak. Itt és így realizálódik az egyén és a közösség érdekazonossága, egymásra utaltsága.Húsz éve dolgozik folyamatosan vájvégen Slapsi Ti
bor. Szakvezető vájár a nagymúltú 36-os csapaton. Munkatársai szeretik, tisztelik. Háromszor volt Kiváló dolgozó.__  A húsz év hihetetlenülgyorsan elszaladt. Akkor 18 évesen a jó kereseti lehetőség, az egzisztenciateremtés halványan körvonalazott igénye hozott ide. Ismerősök révén a II. sz. bányaüzemben kezdtem, Erdélyi 
Pista volt a csapatvezetőm. Vágatot hajtottunk. Keservesen kemény munka volt. Átkértek bennünket a IV. sz. bányaüzemhez. Itt Billeg 
László csapatán az alapvá
Lutor József 
szakvezető vájár

Ö az 1-es számú márka tulajdonosa. Amikor megindult a termelés a III. sz. bányaüzemben akkor jött a vállalathoz. Azon kevesek egyike, aki azóta is a vájvégen dolgozik.
— Mi volt akkor, az első 

hónapokban és hogyan dol
gozik ma?— A 4-es csapaton kezdtem dolgozni — meséli. — Tótváron hajtottuk az első vágatokat. Akkor még négy szakban dolgoztunk. A vizes fúrást még nem ismertük. Műszak végén kiszálláskor úgy néztünk ki, mint a lisztesmolnár. Azóta rengeteget fejlődött a bányászkodás.

— Jelenleg a 27-es csapa
ton dolgozik. Munkájukat 
GHH-k és fúrókocsik segí
tik.— Néhány hónapja kerültem a 27-esre. A több

gatokat hajtottuk, majd a szállitóakna következett. Vízbetörés, injektálás. A 16- os csapaton Horváth Pistá
val először fejtésben, aztán a VII. szinti vágathajtáson dolgoztunk. Innét kezdtük a VI. szint feltárását, a sikló, majd a főszállító kihajtásával. A 36-os csapaton állapodtam meg. Az LB-s tömbfejtés hosszú évekre munkát adott. Közben elvégeztem a különböző szakmai tanfolyamokat, szakvezető vájár lettem.— A húsz év alatt részese voltam a vállalat fejlődésének, eredményeinek. A száraz kézi fúrástól aGHH- ig tartó technikai fejlődés tanúja voltam. A jövő útja a gépesítésé. Szükség van az emberi erő kiváltására. Egyre kevesebben vagyunk a régiek közül, akik még erővel bírjuk. A fiatalok már nem hajtják magukat úgy, mint mi. A gépeket akarják és talán igazuk is van. Mindig igyekeztem a kezem alatt dolgozó fiatalokat a szakma fogásaira megtanítani. Fegyelmet követe

mint két évtized alatt sok csapaton voltam már. A tízesen, a tizenkilencesen, a huszonkettesen, a nyolcason és még sorolhatnám. Hajtottam vágatot, feltörést, ereszkét, siklót, sokáig dolgoztam fejtésben is. Itt a 27-esen a legkorszerűbb technikát alkalmazzuk, de azért nagy szükség van a hagyományos „kézi” módszerekre is. Oda, ahol nem éri meg nagyszelvényű kamrát hajtani, mert kevés az érc, nejn fér be a GHH meg a fúrókocsi. Ilyenkor marad a szkréper és a kézifúrás. A fúrókocsik a kamrakezdésekhez sem tudnak beállni.
— Ennek ellenére azért 

gondolom nagy hasznát ve
szik ezeknek az önjáró be
rendezéseknek?— Természetesen. Azt hiszem amennyi kamrát mi kihajtottunk néhány hónap alatt, ahhoz hagyományos eszközökkel több év kellene.— Amikor augusztus végén megjöttem szabadságról egyszerűen eltévedtem, annyira megváltozott a bánya. Nem is csoda, hiszen egy-egy szakban 13-an dolgozunk nyolc vájvégen.

— Mit jelent egy ilyen 
nagylétszámú brigádban 
szakvezetőnek lenni?— Műszakonként több szakvezető is dolgozik a csapaton. Mindegyiknek van néhány embere és vájvége. Hogy mit jelent itt szakvezetőnek lenni? Azt hiszem kicsit több felelősséget, mint máshol. Egy-egy rosszul sikerült robbantást nem megfelelő ácsolást sokkal nehezebb helyrehozni.Nógrádi G.—Szabó Gy.

lek a szakomban. Azt hiszem sikerrel.Uránbányásznak lenni életforma. Őket igazán megismerni és megérteni az tudja, aki köztük él, velük
Felfelé a lejtőn

A kasban a körlet geológusa és geofizikusa arról beszélgetett, hogy a 34-es csapat első dekádjának termel, vényéből miért is vontak le tizenegy csillét.— Ez nemcsak nekik gond— fordult felém magyarázóig Glas Zoltán körletve- zető-helyettes — a megengedettnél nagyobb üreg nyitása az egész üzemre nézve is probléma, minőségrontó tényező.A 21. szinti 21—96-os csapásvágatból szeptemberben kezdett gurítót hajtani a csapat. A most 35 méter hosszúságú, 20 fokos gurító- nak a magas páratartalomtól nem látjuk a végét. Bukdácsolva a fémtámokhoz erősített járókötéllel húzkodjuk magunkat. A „ködben” meg-megcsúszva, lassan haladunk felfelé a lejtőn. Több kamra mellett megyünk el, majd a gurító végén balra fordulunk, itt találjuk a csapat délelőttös tagjait.— Nehezebb most a munkánk — mondja a csapat- vezető, miközben kezét nyújtja — mint látja, mí- nuszos a kamra művelése, lefelé megyünk. Az a szerencse, hogy hamar kikerülünk belőle, igaz akkor meg majd itt mellette kezdünk kamrát hajtani.
— Hogyan lett bányász?— kérdezem a beszélgetést visszaterelve egy kicsit a múltba.— Perecesen kezdtem a vájáriskolát még 1955-ben, majd ugyanitt voltam tíz évig szénbányász. Pálinkás- táró volt a közvetlen munkahelyem, s talán el sem jövök, ha nem kerül sor a szénbányák visszafejlesztésére.
— Miként vezetett az út

egy levegőt szív, együtt verejtékezik. Aki kemény munkához, egyenes beszédhez szokott. Lovas László

Pálinkás-táróról Bakonyá
ra?— Ez a város mindig is kedves volt nekem, romantikusnak találtam.— A III. sz. bányaüzemben mindjárt csapatvezető lettem, alakítottam magamnak egy csapatot. A szénbányáktól átjöttekből verbuváltam össze a 18-ast. Újra tanultuk a szakmát, hiszen ez nehezebb bányászat, de emberileg nem kaptunk kellő segítséget.

— Ezért jött át ide?— Nem pontosan ezért, de tény, hogy ott a csapattal meg is buktunk, majd átalakultunk. Szóval az első adandó alkalommal Bakonyára jöttem.

Felvételünkön a 34-es csapat tagjai közül munka közben — balról jobbra — Galamb István csapatvezető, Tóth Ernő és Fedő József láthatók.Bálint Jenő felvétele

Egy felhívás margójára
A szocialista brigádok egymást segítveAz Ércbányász hasábjain nemrégiben egy felhívás jelent meg a vállalat üzemeihez, korszerű, nagy teljesítményű import gépeket üzemeltető brigádjaihoz, amelyben az import gépek, élettartamának növelését és az üzemeltetési költségek csökkentését jelölték meg mint alapvető célt.AIV. sz. bányaüzemben dolgozó számos brigád érdeklődött a felhívás iránt, hiszen az üzemben 10 brigád üzemeltet ilyen korszerű technikát, a Monomatic fúrókocsitól az ALIMAC bővítő padozatig. Egyébként is az üzemben már évek óta alkalmaznak ilyen korszerű berendezéseket és ezek használata, alkalmazása üzemi körülményekhez való adaptálása már korábban számos megoldásra váró problémát vetett fel. Ezeknek a felmerülő új gondoknak a megoldására való törekvés volt a mozgatója annak, hogy az üzemben a korábbi években 2 komplex brigád is alakult. Például a 71-es szocialista brigád 1978-ban vállalta az akkor új KPV—IB feltöréshajtó padozat üzemszerű alkalmazását, ennek érdekében együttműködési szerződést kötöttek a padozat szerelését végző brigádokkal és azt a szerződést évről évre megújítják Ez mellett más brigádok is törekszenek arra, hogy a brigádban a vállalásokban például lakatosok vagy műszakiak is szerepeljenek. Ez fontos, mert a korszerű technika, a jövő egyre több szakmunkást és szakmunkát igényel és ez nem valósulhat meg anélkül, hogy az érdekeltség új formáit ne hozná magával.A IV. sz. bányaüzemi brigádoknak ezek a korábbi kísérletei már eddig is számos eredményt, újítást hoztak magukkal. A fent említett felhívás tehát nem is elsősorban azért nagyon fontos, mert alapvetően új dolgokat tartalmaz, hanem mert orientálja, ösztönzi a korszerű technikával dolgozó brigádtagokat az egyre jobb, tökéletesebb megoldások bevezetésére.Bizonyára jól szolgálja majd ezt a célt a közeljövőben tervezett új technikai berendezésekkel dolgozó szocialista brigádok vezetői részére megtartandó vállalati tapasztalatcsere is.Végső soron a szocialista brigádok egymást segítve önmagukkal versenyezve tűzhetik ki a célt, minél hatékonyabb, minél kevesebb ráfordítással kitermelni mindannyiunk kenyerét, az uránércet. W. L.

— Itt is mindjárt csapa
tot kapott?— Nem, tartalékba kerültem, majd ennek a csapatnak az akkori vezetője Sör 
Lajos hívott, szükség lenne rám. Boldogan jöttem, híres csapat volt akkor a 34- es. Az évek múlásával több csapatvezetőt kiszolgálva rám került a sor. Már csak én vagyok abból az időből, de nálam is egyre jobban érződik a bányában töltött huszonhat esztendő.

— Milyennek látja a csa
patát?— Jól megvagyunk, veszekedés nincsen. Nem vagyunk az a kimondottan „jó” csapat, de jobbak vagyunk a közepesnél.

— Tóth Ernő segédvájár és Fedő József csillés — mutat két társára — jó bányászok. Ök is azt vallják, hogy a bányamunkát akarni kell, kitartás kell hozzá, s nem mindenki alkalmas erre a szakmára. A másik szakban dolgozó Gál Sándor szakvezető, Rombola István vájár és Madaras Sándor csilléssel nagyon jól együtt vagyunk. Többek vagyunk egy másnak mint munkatársak, mint barátok. Ez nem fehér embernek való munka — mondjuk sokszor — ez ökör munka, de meg van a szépsége is. Hamisan hangzik talán, de szeretni is lehet a bányamunkát. Nekünk olykor ez is sikerül. Veress
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1 A II. sz. bányaüzem dolgo- 
I • zói a következő problémákat 

vetették fel: Miért nem lehet 
több olcsó (Szalon) sört kap
ni? — A városi autóbuszokon 
miért nem használják az útvo
naltáblákat? — Meg kellene vál
toztatni a balatonmárial kem
ping sátorhely-igénylést.A kérdésekre Szendrő Ti
vadar, az Élelmiszerkereskedelmi Vállalat áruforgalmi osztály vezetője, dr. Kiss 
Elemér, a Volán 12. sz. Vállalat üzemigazgatója és 
Bimbó József szociális igazgató válaszoltak:SZENDRŐ TIVADAR: — A Pécsi Sörgyár által gyártott Szalon sört mind a fogyasztók részére osztjuk el. A gyár teljes kapacitását kihasználja, többet nem tud gyártani. Sajnáljuk, hogy az igényeket ném tudjuk kielégíteni.DR. KISS ELEMÉR: — Az útvonaltáblákat minden járaton használni kell, intézkedni fogok, hogy valóban használják is.BIMBÓ JÓZSEF: — Aba- latonmáriai kemping közismerten csak korlátozott számban fogadhat vendégeket. A keret betartása érdekében szabályzat készült a beutalás rendjére.
9 A IV. sz. bányaüzem dolgo- 

zói azt kérdezik, hogy a 6- 
os főútvonalon több nagyfor
galmú kereszteződésben miért 
szüntették meg a balra kanya
rodást. Egyben javasolják, hogy 
a Szigeti út—Abaligeti út ke
reszteződésben szüntessék meg 
a forgalomirányító berendezést, 
mert azt feleslegesnek tartják.A kérdésre Vokó János, a városi tanács építési és közlekedési osztály vezetője válaszolt:— A 6-os út nemzetközi főútvonal, aminek a forgalmi rendjét rendeletek szabályozzák. Mivel a főútvonal az új városközponton halad át, sok a balesetveszélyes kereszteződés, ami egyes helyeken indokolja a balrakanyarodás megtiltását.— A Szigeti út—Abaligeti út kereszteződésében nem szüntetjük meg a forgalomirányító berendezést, mert azt a csomópontot a jövő forgalmának (de már a mainak is) megfelelően alakítottuk ki.
3A Kísérleti kutatási és au-

■ tomatizálási tizem dolgozói 
panaszolják, hogy a kiflik és a 
zsemlék egyre kisebbek. A 
zsemle fél nap után úgy össze
fonnyad, hogy rágógumiként 
lehet használni. — Az üzem 
Balatonmária-fürdőn üdült dol
gozói több észrevételt is tettek 
az üdülővel kapcsolatban: 1. 
Az ellátás a korábbihoz képest 
romlott; 2. A menyiség megfe
lel, csak a minőség és a vá
laszték nem; 3. A szórakozási 
lehetőség nem felel meg; 4. A 
parkot nem tartják rendben, 
csak a C épület mögötti terü
let szép, a többi nem; 5. A bü
fé üzemeltetése nem megfelelő.Az észrevételekre dr. Csa
ba István, a Pécsi Sütőipari Vállalat igazgatója és 
Bimbó József szociális igazgató válaszoltak:DR. CSABA ISTVÁN: — A mi zsemlénk általában nagyobb mint amit a szabvány előír. Július—augusztus hónapokban nem volt az a nyugati import adalékanyagunk, ami a zsemle térfogatát növeli, ezért volt a szabványnál kisebb. Most újra van (korlátozott meny- nyiségben) adalékanyagunk, így a zsemle nagysága újra megfelelő.BIMBÓ JÓZSEF: — Az anyagi lehetőségeinkhez képest igyekszünk az üdülőt kulturáltabbá tenni. Dolgozóink sok társadalmi munkával segítették céljaink megvalósítását. A jövő évi költségvetésben igyekszünk a mosdótálak beszerzésére is alapot biztosítani. Az étkeztetésnél sajnos az árak i

növekedése érezhetően kifejezésre jutott, és ellátási gondjaink is voltak az év elején.
4 A szakszervezeti informá-

* cióban vetették fel a III. sz. 
bányaüzem dolgozói, hogy a 
több évvel ezelőtt megállapított 
ügyeleti díjat fel kellene emel
ni.A kérdésre Juhász Károly munkaügyi osztályvezető válaszolt:— A készenléti díjazást a kollektív szerződés szabályozza. A készenléti díjat az átlagkereset alapján számolják, s mivel az átlagkereset az éves bérfejlesztések következtében emelkedik, így a készenléti díj is arányosan növekedett az elmúlt években. „Ügyeleti díjat” a kollektív szerződés nem tartalmaz, ha ilyet az üzemben állapítottak meg, akkor annak módosítása üzemi hatáskörbe tartozik, amit a kollektív szerződés üzemi függelékében kell szabályozni.
5A KISZ információban pa-

' naszolják, hogy a szállón a 
takarítószemélyzet hiánya mi
att nincs megfelelő takarítás.A panaszra Juhász Károly munkaügyi osztályvezető válaszolt:— Ismerjük a problémát. Az egész városban takarítónő-hiány van és kevés a fizetési lehetőségünk is. A tanácstól rendszeresen igényeljük a munkaerőt.
6 Több üzemből is kérdezik a

* dolgozók, hogy mikor lesz 
az uránvárosi végállomásnál fe
dett beálló.A kérdésre Vokó János, a városi tanács építési és közlekedési osztály vezetője válaszolt :— Az uránvárosi autóbusz-pályaudvar kialakításának az előmunkálatai folynak, végleges döntés még nem történt. Egyelőre a jelenlegi állapot marad.

Október 3-án — idén harmadszor — Otthoni Randevú címmel gazdag kulturális, szórakoztató programot szervezett a vállalat szak- szervezeti bizottsága és a Ságvári Endre Művelődési Ház. A rendezvénysorozatnak ezúttal először Kővágószőlős volt a színhelye. A bányásztelepülés főterén felállított szabadtéri színpadon közel háromórás nonstop műsort láthatott a közönség.Amikor délután háromkor a MÉV koncert fúvószenekara játszani kezdett,

FotópályázatA Ságvári Endre Művelődési Ház és a fotóköre fotópályázatot hirdet a vállalat dolgozói, szocialista brigádjai és városunk III. kerületében lakó fotóamatőrök részére.A pályázat célja: olyan képek, alkotások kiválasztása, melyek híven tükrözik mai életünket, munkánkat, az ember és környezetének kapcsolatát. Szívesen fogadják a rendező szervek a fizikai munka szépségét és nehézségét bemutató fotókat, továbbá lakóhelyünket és környékét, új létesítményeinket ábrázoló, valamint az életet gazdagító kultúra, művészetek, sport területéről választott témákat. Lehet az ábrázolás tárgya a gyermek, a család, az egyén és az általa alkotott szű- kebb, tágabb világ.Beadható személyesen a helyszínen 1982. november 15-én 16,00 órától, vagy postán, szerzőnként 10 darab 18x24 centiméteres fotó. A képsorozatok egy képnek számítanak. A pályamunkák hátoldalára kérjük felírni a kép címét, a szerző nevét és lakását (üzemét).A nyilvános zsűrizés 1982. november 15-én 17,00 órakor kezdődik a Ságvári Endre Művelődési Ház fotókörében: 7633 Pécs, Hajnóczy u. 41. A munkákat meghívott szakmai zsűri bírálja el és dönt a díjak odaítéléséről.Az elfogadott képeket kiállításon mutatjuk be. Minden kedves érdeklődőt szívesen várunk. Bővebb felvilágosítást a 6-321-es telefonszámon a fotókörvezető ad.
Otthoni randevú 
Kővágószőlősönaz ismert dallamok egyre több érdeklődőt csalogatott a főtérre.Ezt követően a szépszámú közönséget Mészáros István, vállalatunk szb-titkára köszöntötte.A program a Ságvári Endre Művelődési Ház utánpótlás színpadának műsorával folytatódott, majd a Ságvári népdalköre szórakoztatta a közönséget.Végezetül a Pécsi Nemzeti Színház művészeinek vidám, zenés műsorát láthatták a község lakói.Nógrádi G.—Pirák Z.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
novemberi programjából

1-én 16,00 és 20,00 órakor; Si
kerfilmsorozat — Szentév (fran
cia film).

l-én 20,00 órakor: Omega 
klubmozi — Extázis ?—10-ig 
(magyar film). Belépés kiub- 
igazolvánnyal, vagy a helyszí
nen váltott jegyekkel.

1— 20-ig: Stúdiógaléria — A 
nagy forradalom plakátjai. Ki
állítás szovjet plakátok repro
dukcióiból.

2- án 16,00 órakor: Munkásaka
démia — A világgazdaság erő
viszonyai és Magyarország.

4-én 16,00 órakor: A Bánki 
Donát szocialista brigádnak tart 
előadást dr. Fabraki Iván, El
sősegélynyújtás közúti balese
teknél címmel.

9-én 16,00 órakor: Munkás- 
akadémia — A világgazdaság 
erőviszonyai és Magyarország. 
Előadó: dr. Zeller Gyula köz
gazdász és Lombosi Jenő új
ságíró.

11-én 16,00 órakor: Elek Imre 
brigádja idén másodízben tart
ja klubdélutánját, Földrengések 
és katasztrófák címmel.

13-án: Omega klub — Kirán
dulás Budapestre a Sportcsar
nokba az Omega együttes kon
certjére. Részvételi díj: 380 fo
rint (jeggyel együtt). Jelentke
zés a Ságváriban Kocsi László
nál.

15—19-ig: Megyei politikai
könyvnapok.

Dr. László Gyula professzor előadását nagy érdeklődéssel hallgatják a megjelentek. Egyed Imre felvétele
„A honfoglaló magyarok élete"Dr. László Gyula régész- professzor fenti című kiállítása ez év október 4-én nyílt meg a Ságvári Endre Művelődési Házban. Szépszámú érdeklődő jelent meg a megnyitón, melyet Mur- vay László, a Telkibányai Bányászati Múzeum igazgatója nyitott meg. Ezután dr.

Tisztelt Igazgató Elvtárs!Értesítjük Önöket, hogy volt dolgozójuk, Szőke Bar
nabás határőr, aki alakulatunknál teljesít tényleges katonai szolgálatot, az 1982. évben elérte a Határőrség Kiváló Katonája címet. Nevezett elvtárs munkájával, magatartásával, a kollektívához való viszonyával kivívta parancsnokai, elvtársai megbecsülését, elismerését.A szocialista versenymozgalomban elért kiemelkedő teljesítményével jelentős mértékben hozzájárult egységünk és alegysége eredményeinek fokozásához.Ezúttal szeretnénk megköszönni Önöknek, hogy az elvtárs volt munkahelyének vezetői, munkahelyi kollektívája a szocialista ember- nevezett elvtárs teljesítmé- nevelésben ilyen szép sike- nyet. reket értek el. Egyben kérjük Önöket, hogy a dolgozók körében népszerűsítsék

Korek József, az Országos, Múzeumi Tanács elnöke, a Magyar Nemzeti Múzeum főigazgató-helyettese méltatta dr. László Gyula munkásságát és a megnyíló kiállítás jelentőségét. Hangsúlyozta, hogy dr. László Gyula a komplex, a régészetet, paleobotanikát, nyelvészetet stb. felhasználó módszer bevezetésével forradalmasította a magyar nép őstörténetének kutatását. Ezzel a módszerrel sikerült szétoszlatni a régi, hamis képet, melyet az ősmagyarok életmódjáról rajzoltak a múlt századbeli kutatók. A kutatások összefoglalását jelenti az itt kiállított 50 darab kép, mely anakronizmusoktól mentesen ábrázolja a honfoglalás korának életét. A tudás és ihletettség formálta képek László Gyula professzor életművének sűrítése.Ezután dr. László Gyula szólt az egybegyűltekhez, nagy örömmel nyugtázva azt a tényt, hogy egy bányavállalat által létrehozott bányászati múzeum és a Ságvári Endre Művelődési Ház adott otthont a kiál

Elvtársi üdvözlettel:Határőrség 0538 alakulat parancsnoksága

lításnak. Szólt néhány szót az ősmagyarok koráról, majd a megnyitóra elhozott Szent László herma (mellszobor) művészettörténeti jelentőségéről, az Árpád-ház koráról beszélt. A lélegzetelállítóan érdekes, izgalmas, költői hangulatú előadás teljes egészében lekötötte a közönséget, melyet az hálás tapssal fogadott. Majd úttörők nyújtottak át virágot a kedves vendégnek.A megnyitó befejezéseképpen László professzor a helyszínen dedikálta a megjelentek .által megvásárolható „A honfoglaló magyarok élete” című könyvét.Végül László Gyula professzor az Ércbányász olvasóinak, a MÉV dolgozóinak üzent: „Nem vagyunk kis nép, ha számunk nem is nagy. A munka az, ami egy népet kiemel. Úgy érzem, mi magyarok egy népnél sem vagyunk kisebbek, alább valók. Úgy kell dolgoznunk ma és a jövőben is, hogy ez mindig így legyen.”Ügy gondoljuk, ehhez nekünk nincs mit hozzátenni.Koch László
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Biztonság és gazdaságosság

Új, korszerű 
megoldás

mjb z V. sz. bányaüzem építéséről hírt adott az el- BLjra múlt hetekben a Dunántúli Napló. Tájékozta-*“ tott arról, hogy jelentős munkák folynak a centrális vakakna építésénél is, itt most éppen a rakodókat képezik ki. Az egyik oldalon az aknamélyítők, a másikon a MÉV II. sz. bányaüzemének munkásai, akik itt új, eddig kitűnően bevált technológiával dolgoznak.Azóta ezt a jelentős rakodókiképzést a II. sz. bányaüzem 47-es szocialista brigádja befejezte. Nézzük meg, mi volt a munkájukban az új, kitűnően bevált technológia?
Az elmúlt év végén a MÉV beruházási és tervezési főosztály felkérte a II. sz. bányaüzemet, hogy a centrális vakakna beruházási munkáiba segítsen be. A vakakna teleoldali rendezőjének bővítését egy korábbi Z4-es szelvényű vágatból kellett megoldani. A rendező egy meghatározott szakasza hagyományos technológiával szegecs-torkrét biztosítást kapott a végleges térkiképzés után. Ennek a munkának a végzésekor vetődött fel a gondolat, hogy az üresoldali rendező átbő- vítését is a II. sz. bányaüzem végezze el. Ott is készen állt egy korábban eléggé zsúfolt zónában Z4-es TH-zott magszelvényben kiképzett vágat. Igen ám, de milyen technológia alkalmazásával oldják meg a feladatot? Vakaknai rendezők térkiképzése során ilyen szelvényméreteket — 44,0négyzetméter és 57,0 négyzetméter — még nem alkalmaztak. A két legfontosabb szempontot, a biztonságot és gazdaságosságot is szem előtt kellett tartani.Három asztalnyi dokumentációs anyagból magyarázza Juhász Alajos felelős műszaki vezető helyettes, hogy a döntéselőkészítés, a tervezést megelőző munka mire irányult.

Először tanulmányterv készült a szakirodalomban jegyzett biztosítási-méretezési eljárásokról, átnézték a társüzemek ezt a méretet megközelítő nagyszelvényű bányatérség kiképzése során alkalmazott technológiáját, majd kutatófúrást végeztek három szelvényen kőzetvlzs- gálat céljából és egy geofizikai elektromos ellenállásmérést a rendezői szakaszon. Megállapították a vetőket, elválás! felületeket, törő- és húzószilárdságot. Mindezek birtokában megszületett a döntés: új biztosítási technológia kell ahhoz, hogy a nagy szelvény fölött a rétegek ne mozduljanak el az üregnyitás hatására.Az új ebben az eljárásban az, hogy robbantás előtt építették be a meglevő kisszelvényű vágatból a biztosítást, mely megakadályozta a robbantáskor az elmozdulást. Ez országos viszonylatban, ilyen körülmé

nyek között teljesen új biztosítási eljárás.A döntés után apró részletekig a gyakorlati technológiát tervezték meg.Minden részletre kiterjedő BTE tervezet előkészítése, valamint a részletes gyakorlati technológia kidolgozása talán nagyobb munka volt a tervezésben résztvevő műszaki kollektíva részére, mint a döntéselőkészítés. Az 1,2 méteres biztosítási távolságra úgy kellett a fúrások lvuktervét legyező-fúrásra elkészíteni, hogy a nagy szelvény kontúrján 1,2x1,2 méteres rácshálózatban legyenek a beépített szegecsek. A IV. sz. bányaüzemből kért TP—3000-es fúrógéppel fúrták a lyukakat. Ez a gép kis célszerszámok elkészítése után alkalmas volt arra, hogy a 3 méteres 28 m/m átmérőjű betonvas szegecset betonágyazatba lyuktalpig feltolja. Minden lyuk hosszát külön tervezték és csak a lyuktalptól számított 3 métert szegecselték, a többi szabadon maradt a robbantás céljára.
Az elágazás és áthatás kiképzése után április 23-án már a nagyszelvényben végezték a robbantást, ügyelve a szegecsbeépítés és robbantás közötti egyhónapos kötési időre. A végleges térkiképzés után még hasított horgonnyal térrácsot és síkrácsot helyeztek fel és húsz centi vastagon torkrétoztak.A szintes vágathajtáshoz szokott 47-es szocialista brigád végezte ezt a nagyszerű ötletre tervezett és az eddigi megállapítás szerint jól kivitelezett munkát. A brigádnak sem volt köny- nyű. Kasik György, a brigád vezetője szerint el sem tudták képzelni ezt a hatalmas szelvényt. Szinte lépcsős rendszerrel tanulták és szokták meg a számukra nehéz és szokatlan munkafolyamatokat. Betanulták szó szerint a BTE-t, nem akartak hibát véteni, mert az alááshatta volna az egész munka sikerét. A harmadiknegyedik robbantás után megromlott a kőzet állékonysága. Gyorsan szigorították a BTE-t. A szegecseknek fúrt legyezőfúrásokat megfelezték és 0,6 méteres szegecssorokat, a kontúr szélén 0,6x0,6 m-es rácshálót képeztek ki. Egy biztosítási legyezőn már 36 lyukat fúrtak és szegecseltek a biztonság érdekében. Most már érezték a biztonságot, nem féltek a 8,0, majd 11,0 méter széles és 5,5 méter magas hatalmas szelvénytől. A gondos előtervezéshez ők fegyelmezett munkát adtak.Az egész brigád nagyon

örült s természetes a műszaki vezetés is, hogy balesetmentes volt a munkájuk ebben a nagyszelvényű vágatban.A vállalat vezetése is felfigyelt az új technológia tervezésére és alkalmazására. A bővítési munka befe- jeztekor Szomolányi Gyula műszaki főosztályvezető jutalmat adott át a tervezésben és a kivitelezés irányításában résztvevő műszakiaknak és a kivitelezést végrehajtó 47-es szocialista brigádnak. A jutalom átadásakor hangsúlyozta, hogy nagyon szellemes, újszerű megoldással eredményesen sikerült a II. sz. bányaüzem műszaki-fizikai kollektívájának ezt a feladatot végrehajtani.Az eredményességről még annyit: a 45,5 fm bővítési munkában 32,0 fm előszegecselt szakasz volt. A m3/ műszak beruházási tervét 102 százalékra teljesítették. Teljes utókalkuláció nélkül is megállapítható, hogy a beruházás tervezett költsége alatt lesz a rendező bővítési szakaszának ténykölt- sége. Kukái András
A felsőfokú oktatási 
intézményekben tanulók
kedvezményeiA felsőfokú oktatási intézményekben továbbtanuló dolgozók tanulmányi szabadsága többségében csökkent. Egyes tanulmányoknál több, másoknál viszont rö- videbb szabadságidőt nyújt.A tanulmányi szabadság mértéke: Főiskolai képzés esetén tanévenként 15 munkanap; Egyetemi képzés esetén tanévenként 18 munkanap; A szakdolgozat vagy diplomaterv elkészítéséhez, valamint az államvizsgára való felkészüléshez a tanulmányok folyamán összesen 20 munkanap; Előkészítő tanfolyamon résztvevő szakmunkásoknak (ha tanfolyamra való küldését a munkáltató javasolja) a felvételi vizsgára való felkészüléshez külön 5 munkanap; A felsőfokú iskolai végzettségű iskolarendszerű továbbképzésben résztvevő dolgozó tanévenként 10 munkanapot kap.A munkaidő-kedvezmény mértéke: 1. A felsőfokú oktatási intézmény esti tagozatán tanulók számára olyan munkaidő-beosztást kell biztosítani, amely a foglalkozások látogatását lehetővé teszi. Ha ez nem biztosítható, engedélyezni kell, hogy a munkát a napi munkaidő befejezése előtt olyan időpontban abbahagyhassa, hogy a foglalkozások kezdetére beérkezhessen.E címen azonban hetenként legfeljebb 8 óra munkaidő-kedvezmény jár.

Vegyészvetélkedő a Kísérleti kutatási 
és automatizálási üzemben

Gyakorlati feladat: összvas-tartalom meghatározása. A felvételen a vetélkedői—6. helyezettje látható. Balról jobbra: a háttérben Blázsovics Gábor, Nagy Gyula II. és Druskóczi Zoltán, az előtérben Tóth Gábor, Brunner János és Répás! András.Füzy Tibor felvételeA Kísérleti kutatási és automatizálási üzem KISZ- szervezete október 6—7-én tartotta az immár hagyományos vegyész vetélkedőjét, a 30 év alatti vegyipari szakmunkások és laboránsok részére. A vetélkedő két fordulóból állt. Az első fordulóban szakmai, munkavédelmi és politikai teszt-la- Pokon, illetőleg kémiai szá

2. A felsőfokú oktatási intézmény levelező tagozatán tanulók számára az oktatási intézmény által előírt kötelező foglalkozásokon való részvételre szabadnap jár. Ennek mértéke nem haladhatja meg tanévenként: műszaki, mezőgazdasági, természettudományi és idegen nyelvű képzés esetén a 25 munkanapot; egyéb szakképzés esetén négy évet el nem érő tanidejű képzésnél 15 munkanapot; egyéb szakképzés esetén négyéves és azt meghaladó tanidejű képzésnél 25 munkanapot.
Lapunk július 1-1 számában közzé tettük a KISZ Baranya megyei Bizottságának pályázati felhívását. Tettük ezt azért, hogy így is segítsük a kezdeményezés népszerűsítését, de azért is —s tán ez volt számunkra a fontosabb —, hogy újítóinkat, ötletmestereinket felrázzuk kicsit.A szakmai zsűri két csoportban bírálta el a beérkezett pályamunkákat, a pályázati kiírásnak megfelelően. A beérkezett pályamunkák hasznos ötleteket és részletesen kidolgozott javaslatokat tartalmaztak. Megállapítható volt a pályázó fiatalok részéről jelentkező, a népgazdaság jelenlegi helyzetéből adódó feladatok megoldását segítő tenniakarás.

mításokból vizsgázott a 12 résztvevő, míg a második napon gyakorlati kémiai analízisre került sor. A résztvevők jó felkészültségét bizonyítja, hogy rendkívül szoros volt az élmezőny.Végül az alábbi sorrend alakult ki az elérhető maximális 100 pontból.1. Brunner János (84,5),

3. A vizsgákon, illetve az előkészítő tanfolyamon résztvevő szakmunkásokat a felvételi vizsgán való részvétel érdekében olyan mértékű szabad idő illeti meg, hogy a vizsga időpontjára az oktatási intézményhez beérkezhessen és a vizsgán részt vehessen.4. Felsőfokú tanulmányok esetén a tanulmányi szabadság és munkaidő-kedvezmény az eddiginél szigorúbb feltételek mellett adható. Fizetett kedvezményt csak a munkáltató érdeke
Ötletparádé

A beérkezett pályaművek a kiírásnak megfelelően a megoldásra tett javaslatok fajtáit és a kidolgozás mélységét tekintve igen változó jellegűek voltak, összesen 57 pályamunka érkezett a bírálóbizottság elé, amiből 18-at különböző díjakkal jutalmaztak.A pályamunkák sorsa ezzel nem ért véget, várhatóan sorsuk nem az irattárban fejeződik be, hiszen az Alkotó Ifjúság Egyesülés feladata lesz a pályaművek hasznosítása. A szervezők, a meghirdetők — felbuzdulva a sikeren — jövőre ismét

2. Tóth Gábor (82,5), 3. Répás András (79,5), 4. Nagy Gyula II. (78,5), 5. Druskóczi Zoltán (77), 6. Blázsovics Gábor (76).A verseny első hat helyezettjét a jövő évi forradalmi ifjúsági napok alkalmával a Szakma Ifjú Mestere címmel jutalmazza az üzem.
Nagy Géza

it is szolgáló továbbtanuláshoz biztosít a rendelkezés.A dolgozót átlagkeresete illeti meg ha: munkakörére jogszabály, vagy kollektív szerződés által előírt szak- képzettséget szerzi meg, vagy a munkavállalóval tanulmányi szerződést kötött.Ha e két feltétel egyike sem áll fenn, a tanulmányi szabadság és munkaidő- kedvezmény nem fizetett kedvezményként jár. Megszűnt tehát az ilyen esetben is csökkentett időre — 6—10 munkanapra — járó átlagkereset térítésre való jogosultság.Nem jár munkaidő-kedvezmény, illetve szabad idő az oktatási intézményekben továbbtanuló dolgozónak a kötelező foglalkozásokon és a vizsgákon való részvételre, ha az a dolgozó heti pihenőnapjára, illetőleg szabadnapjára esik.

meghirdetik, s hagyomány- nyá kívánják fejleszteni a Megyei Újítási és ötletpályázatot.Mindenki elégedett, nyugtázható a nyári felhívás eredményessége, csak mi keresgéltünk méves dolgozót hiába a pályázók között. A nevek, a lakáscímek „mögött” nem találtunk ismerőst, pedig tudjuk a vállalatnál sok az újító, az ezermester, a mindig tettrekész szakember. Most nem pályáztak — igaz a feltételek korlátokat is szabtak — de jövőre ugye már biztosan?
T. O. M.
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Úszótanfolyam előtt...

Mit tegyünk, hogy a gyerek 
ne féljen a viztől?Régóta tudjuk, hogy számos mozgásszervi betegség megelőzője, sőt igen hatásos gyógyszer az úszás. Jó hatása van a helyes, egészséges, szép testtartás kialakulására és megtartására. Az emberekben gyakran lidérces félelmet vált ki a víz. Miért? Mert a víztől váló „irtózás” kellemetlen gyermekkori emlék következménye, pedig a kis „nebulók” általában élvezik a vizet. Kivéve, ha csak valami hiba nem történt a vízhez való szoktatáskor. Lehet, egy túl forró, vagy túl hideg fürdő, egy gondatlan, vajji hirtelen vízbemerítés, lebuktatás és kész a hatás ...Vannak bátrabb és félén- kebb gyerekek, de a tapasztalat szerint előbb-utóbb hozzászoktathatjuk őket a vízhez. Hogyan? Vegyük a fáradtságot ahhoz, hogy szeretettel, türelemmel és főleg a fokozatosság elvét be

tartva, játékosan kedveltet- jük meg velük a vizet. Ez így igaz, de hogyan kezdjünk hozzá? Már egész kicsi gyerekkel elkezdhetjük célirányosan játszani a fürdőkádban, fürdetéskor. Ha kedves, megszokott játékaival megy a vízbe, már gyengül a félelem, bátrabbá válik, ezért fontos a játékok vízben való úsztatása. Eleinte vízben ülve lehet a játékokat tologatni, a víz hul- lámoztatásával még irányítani is. Ez leköti a gyerek figyelmét, elvonja félelmét a víztől, mert úgy érzi, mintha kedves játékaival a szárazon játszana. Nagyon helytelen, ha a gyerek arcát a vízhez kényszerítjük, ha azt látjuk, hogy a kisgyerek szóját a vízhez meri tenni, próbáljuk arra megtanítani, hogy egy nagy lé

legzetvétel után kifújja a levegőt, lehetőleg a játékaira. Ha az előző játékokat már szívesen csinálja, próbáljuk arra rábírni, hogy az egész fejét merítse a víz aló.Ezt úgy érhetjük el, ha egy játékot a kád aljára szorítunk és kérjük, hogy emelje fel. Később megtanulja a szemét is kinyitni a víz alatt, de ne szappanos vízben. Ha túl vagyunk a nehezén, tegyük két kezünket tenyérrel felfelé a vízre, hogy a gyerek ráfeküdjön. Ebben a helyzetben tudjuk hintáztatni, de ugyanezt csinálhatjuk ha- sonfekvésben is. Ha a gyermek a felsoroltakat már elsajátítja, ezután következik a nehezebb, játékos gyakorlat, ami már komoly alapja lehet az úszástanulásnak.

A gyerek guggoljon a kád egyik végébe és onnét elrúgva magát feküdjön vízszintesen a vízre. Azon ne bosszankodjunk, ha közben úszik a fürdőszoba, vagy vizes lesz a ruhánk. Hagyni kell a gyereket kedve szerint fürdeni, csapkolódni, ugrándozni, s főleg játszani a vízben. Amikor azt tapasztaljuk, hogy a gyermekünk már teljesen, félelem nélkül mozog a vízben csak akkor kezdjük el az úszás rendszeres oktatását. Lehetőleg ezt ne magunk végezzük — bármilyen jó úszók is vagyunk — bízzuk csak a j ólképzett szakemberre. Aki megfogadja e tanácsokat, gyermektársait megelőzve sajátíthatja el az úszás örömét, az ősszel induló vállalati úszóoktatás keretében. K. M.

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14. és vfzsz. 23. sorá
ban La Rochefoucauld egyik aforizmáját idézzük. Megfejtésül 
az aforizmát kérjük beküldeni a szerkesztőség címére 1982.

A SIKLÓSI városrész 5/1- es ütemében 60 lakás építésére kapott lehetőséget vállalatunk. A lakások önerőből, szövetkezeti formában épülnek, amihez a dolgozók a rendeletben szabályozott kedvezményeket kapják. A várható lakását- adós 1983-ban lesz. Az üzemek a keretszámokat megkapták.A BÓDVARÁKÓI kutatóházunkat az Ózdi Kohász Sportegyesület átvette. A megállapodás értelmében 10 éven keresztül — 1992-ig — 200 vendcgnap igénybevételére lesz lehetőségünk.AZ ÜZEMEK között folyó negyedéves balesetelhárítási versenyt — a harmadik negyedévi eredmények alapján — a bányaüzemek közül a IV. sz. bányaüzem nyerte. Az üzemi kollektíva jutalma 15 ezer forint. A külszíni üzemek közül a Szolgáltató üzem érte el a legjobb eredményt. Jutalmuk 10 ezer forint.A KUTATÓ-MÉLYFÚRÓ üzem KISZ-szervezete az üzemmel kötött szerződés alapján szeptember hónapban 3 nap 'alatt 15 ezer forint értékben társadalmi munkában elvégezte az esztergályos műhely aljzatbe- tonának feltöltését, mely előkészület volt az új csúszásmentes aljzat elkészítéséhez.1982. OKTÓBER 4—5-én a II. sz. bányaüzemi Szamuely Tibor KlSZ-szerve- zet a fegyveres erők napja tiszteletére egyéni és csapat kispuska lövészversenyt rendezett. Bajnokok: egyéni: Horváth Tibor gépészet, csapatban: I. körlet. Az akción mintegy 80—90 fő vett részt.
Az ÉDU parkolójában meg

tartott Gyöngy kupa autós 
ügyességi versenyen 750 köbcen
timéterig kategóriában első lett 
Dallos Attila (Volán 12. sz. Vál. 
lalat). 1150 köbcentiméterig ka
tegóriában első lett Eperjes Bé
la, második Deverdics József, 
harmadik Bérezés Csaba a Szol
gáltató üzem dolgozói. 1300 köb- 
centiméterig kategóriában első 
lett Fodor Dezső (Gelka), har
madik Komáromi István 
(Anyagosztály). 1300 köbcenti
méter feletti kategóriában első 
Kaltanecker György (ÉPFU), 
második Kovács Ferenc (Szol
gáltató üzem). Csapatverseny
ben első lett a Szolgáltató üzem 
csapata.

Köszöntjük a bajnokcsapat játékosait. Állósor: Vojtek A., Veres I., Rózsás F., Hajdú P., Héjas R. Guggolnak: Szabó F„ Tóth T., Ambrus P., Kollár L.Egyed Imre felvétele
LABDARÚGÁS
Hatodik bajnokságát 
a Kutató-mélyfúró 
Ki lesz a második?Örömteljes pillanatok! Újra ünnepelhetnek a Kutató-mélyfúró üzem labdarúgói. Az együttes kitűnő, egyenletes teljesítménnyel, nagy fölénnyel, megérdemelten szerezte meg az 1982. évi Bányász Kupa kispályás labdarúgó-bajnokság aranyérmét. Elismerés illeti a játékosokat, a csapat vezetőit, akik nagyszerű munkát végeztek. Hosszú évek óta kimagasló szinten játszó csapat ezúttal is bizonyította jó felkészültségét, kivételes képességét, mert bajnokságot nyerni „zsinórban” csak a klasszis együttesek tudnak, s ők azok! Ezt bizonyítja, hogy a Bányász Kupa történetében ők állhatták fel legtöbbször a dobogó csúcsára és ez nem kevesebb, mint hat alkalom. A csapat újabb sikerének nemcsak a szurkolók, ha

nem az üzemi párt-, gazdasági és társadalmi vezetése is örült. Ez kifejezésre jutott a szakszervezeti bizottság által az Istenkúti turistaházban rendezett bajnoki vacsorán, ahol az említetteken kívül a játékosok feleségei is részt vettek az éjfélig tartó zenés banketten. Szép este volt.A XVII. forduló két váratlan meglepetést hozott. Az ÉDÜ könnyed játékkal legyőzte az enerváltan játszó, az ezüstéremre esélyes III, üzem csapatát (4-2). A kővágószőlősiek ezzel a vereséggel alaposan megnehezítették saját helyzetüket, mert magukra hozták az Anyagosztályt. Amennyiben a „fatelepesek” az utolsó mérkőzésükön legyőzik a III. üzemet, övék a második hely, döntetlen esetén a bá-

nyertenyászoknak csillog az ezüstérem ...Nem kisebb meglepetést tartogatott a II. üzem „B”— IV. üzem találkozója. Az első félidőben 2-0-ra vezető petőcieket hidegzuhanyként érte a bakonyaiak bravúros győzelme (3-2). Ezáltal all. üzem egy ponttal megelőzte vetélytársát a 4. helyért folyó küzdelemben, végső döntés itt is az utolsó fordulóra marad...A már bajnok kutatósok akár gálaműsornak is beillő mérkőzésen könnyedén fektették kétvállra a kísku- tasokat (3-1). A Szolgáltató játék nélkül szerzett pontot a kizárt II. üzem „A” ellen, míg az Anyagosztály szabadnapos volt. A góllövő lista élén Veres (Kutató-mélyfúró) áll 25 góllal.
élmezőny Állasa

Kut.-mf. 15 14 — 1 63-18 28
III. üzem 15 10 1 4 56-30 21
Anyago. 15 9 2 4 51-34 20
11. ü. „B” 15 7 3 5 37-23 17
IV. üzem 15 5 4 6 34-31 16K. M.

Vízszintes: 14. Vegyi úton 
tisztit. 15. Szétadagol. 10. Aka
dály. 17. Lop. 19. L.M. 21. Nit
rogén és fluor vegyjele. 22. Ipa
ri növény. 24. B.S. 26. Férfinév. 
27. G.T. 28. Holt nyelv. 30. Ra
gadozó tengeri hal. 32. K.R. 33. 
Város a Dunakanyarban. 34. 
Vegyes, könnyű műsor. 36. 
Műszaki létesítmény. 37. Körül
belül. 39. Szőlőfajta. 41. Téli 
sporteszköz. 43. Szilícium. 44. 
Omladék. 46. Sulfur. 47. Hang
talanul robog. 49. Szerte. 51. Tó 
a Szovjetunióban. 53. Sertés 
hímje. 55. Angolna — németül. 
57. Menyasszony. 58. Görög be
tű. 59. Erbium. 61. Kíméletes. 
64. Személyes névmás. 65. Női 
név. 66. Vigyázott. 68. Fizetség. 
69. Nátrium. 70. Szóösszetéte
lekben mezőgazdasági. 71. Ipa
ri növény. 73. V.S. 74. Szám
név. 75. Falu Belső-Ázsiában. 
76. Gyermeke. 78. Szkandium. 
81. Rangjelző. 83. Alul. 84. La
kat. 86. Füvet vág. 90. Vásárol
na.

Függőleges: 2. Ráma. 3. Ceru
za. 4. Számnév. 5. Közterület. 
6. Szintén ne. 7. Nem mozdul. 
8. Ruhatartozék. 9. Ozmium. 10. 
Nyelvi egység. 11. G.T. 12. N.G. 
13. Európai nép. 18. Akadály. 
20. Női név. 23. öcska, rossz. 
25. Sopron római neve. 26. Van

Sportmozaik
ASZTALITENISZ: A megyei 

asztalitenisz női csapatbajnok
ság első mérkőzésén együtte
sünk 7-2 arányú vereséget szen
vedett a Spartakusztől. A mé- 
vesek soronkövetkező találko
zója a mélyépítők ellen lesz no
vember 7-én, idegenben.

BÁNYÁSZ KUPA: Október 
11-én a PMSC—Szolgáltató mér
kőzéssel megkezdődött a válla
lati férfi csapatbajnokság őszi 
fordulója. A nyitó találkozón a 
PMSC folytatta kitűnő szereplé
sét és magabiztos győzelmet 
szerzett ellenfelével szemben 
(9-0). Az élmezőnyhöz tartozó 
SZMT könnyed játékkal 5-0-ra 
győzött a Kutató-mélyfúró el
len. A Központ—Kís.-kut. talál
kozó elmaradt, mert a két csa
pat játékosai balesetveszélyes
nek tartják a terem körülmé
nyeit. Kifogásolták a világítást, 
a terem padlózatát és a szűk 
helyet. A vállalati sportbizott
ság a hibák felszámolására a 
szükséges intézkedést megtette.

SAKK: Nagy meglepetéssel 
kezdődött a vállalati bajnokság 
őszi nyitánya. Az egyéni ver
seny egyik nagy esélyese, Hor
váth I. kettős vereséggel „raj
tolt” és most pillanatnyilag az 
„üldözők” mezőnyébe került. A 
listavezető Sámuel és az öt kö
vető Elek újabb győzelmével 
növelte előnyét Horváth I., Sza
bó M. és Szekeres előtt. Csa
patban a papírforma érvénye
sült, a IV. üzem „A” győzött 
a nagy vetélytárs IV. üzem „B” 
ellen és így a listavezető némi 
előnyhöz jutott.

ÚSZÁS: Október 22-én meg
kezdődött a gyermekek és fel
nőttek úszótaníolyama a Hul
lámfürdőben. Felhívjuk az ér
deklődők figyelmét az újabb 
tanfolyam kezdete november 26. 
Érdeklődni a vállalati sportbi
zottságon lehet (telefon: 7-119).

ilyen megjegyzés. 28. Végtag. 
29. Fordított tan! 31. Hegyes 
szerszám. 32. Veletartő, társ. 35. 
Szeszes ital. 38. Irányító száma: 
6445. 40. Szín. 42. Szintén. 45. 
Jelenleg. 43. Tréfás bemondás. 
50. Névelő (ford.). 52. Igekötő. 
54. Orosz tagadás. 56. Éli vilá
gát. 60. Növényi hajtás. 62. Fej
léc páros betűi. 63. Maradék 
vége! 67. G.R. 70. Nagyon öreg. 
72. Szeszes ital. 73. Szállítaná. 
76. Magasan. 77. Az üdítő ital.
79. Orosz uralkodói cím volt.
80. Házikó. 82. Szemeivel érzé
kel. 83. Ipari növény. 85. Sír. 
86. K.T. 87. Fordított kötőszó. 
88. Z.P. 89. Igekötő. 90. -va pár
ja.

Juhász Károly 
Lapunk október i-i számá

ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

A néma őszi tájra nézek. 
Ajkam lezárt és hallgatag, 
A szürke égen pár madár

száll,
rám ritkuló fák hajlanak.

Könyvjutalomban részesültek:
Fehér József (Biikkösd, Kos
suth L. u. 29., 7682), Kozma 
Ilona (Komló, Móricz Zs. u. 4., 
7300), Egréder Gáborné (Pécs, 
Gyöngyvirág u. 23., 7634).

GYERMEK- és asszonytorna: 
A vállalati sportbizottság gyer
mek- és asszonytornát indít; no
vember 1-vel a 39-es dandár úti 
iskolában. A gyermekek és fel
nőttek térítésmentes tornájára 
hétfőn és csütörtökön kerül sor 
17,00, illetve 18,00 órai kezdet
tel. Jelentkezés a helyszínen.

SZOLGÁLTATÓ ÜZEM: Az 
üzemi rendezvénysorozatban vi
rágzását éli az üzemegységen 
belüli szocialista brigádok ver
senye. A föld alatti szállítás 6 
csapat részvételével kispályás 
labdarúgó-bajnokságot szerve
zett. A tavaszi elsőséget a Kun 
Béla szocialista brigád szállító 
csapata nyerte a Kun Béla csil
lejavító együttese ellen. Az 
üzemegységen belül sor került 
az asztalitenisz csapat- és egyé
ni bajnokságra is. Csapatban 
a Kun Béla szocialista brigád 
szállító együttese szerezte meg 
a győzelmet a csillejavítók el
len, harmadik helyen a Kandó 
Kálmán szocialista brigád 
együttese végzett. Egyéniben 
Király József bizonyult a leg
jobbnak, Szente Róbert és Joszt 
Sándor előtt. A női egyest 
Presszer Gabi nyerte. A gépko- 
csizók kispályás labdarúgó-baj
nokságát a VIII. pártkongresz- 
szus csapata nyerte jobb gól- 
különbséggel a Csonka János 
szocialista brigád ellen, harma
dik helyen a MÁZ végzett. Egy 
fordulóval az őszi bajnokság be
fejezése előtt a VIII. pártkong
resszus együttese újabb arany
éremmel gazdagodott, másod
szor is ők bizonyultak a leg
jobbnak.

Kovács M,
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XIX. ÉVFOLYAM 22. SZÁM ÁRA: 1,80 FORINT 1982. NOVEMBER 15.

a NOSZF 65. évfordulója alkalmából
A mnnkaverseny harmadik szakasza lezárult

Kiemelkedő munkasikerek 
a II. számú bányaüzemben1982. év elején a II. sz. bányaüzemben meghirdetett munkaverseny harmadik szakaszát értékelték és díjazták a NOSZF 65. évfordulója alkalmából rendezett üzemi ünnepi megemlékezésen. Az első és második szakaszt a felszabadulási ünnepünk és a bányásznap tiszteletére már értékelték. A jelenlegi harmadik szakasz augusztus 1- től október 31-ig tartott.A munkaversenyben minden munkabrigád és szocialista brigád részt vehetett. Az értékelés alapja a brigádok célfeladatainak 100 százalék feletti teljesítése. Természetes kizáró feltétel az igazolatlan hiányzás, valamint óvórendszabály megsértéséből okozott baleset 3 napon túli műszakkiesése volt.A fejlesztési brigádok versenyében első Vass József vezetésével a 70-es szocialista brigád 120,3 százalékkal, második a 10-es szocialista brigád, Kovács Imre vezetésével 118,9 százalékkal, harmadik Bányai István vezetésével a 13-as szocialista brigád 115,1 százalékkal, s negyedik a Salamon Lajos vezetésével dolgozó 64-es szocialista brigád 113,4 százalékkal.A vágathajtást sajnos nem értékelhette a versenybizottság, mert a folyamatosan vágaton dolgozó 54-es szocialista brigád egy balesetével kizárta magát a díjazás lehetőségéből. Jóllehet a 121 százalékos teljesítményük nagyon szép.Az egyszakos csapatok közül kimagasló teljesítményt 135,8 százalékot ért el a 43-as brigád Orgoványi Józseffel az élen.A bányafúrási brigádok versengésében a B—3-as brigád jeleskedett Hollósi Gyula fúrómester vezetésével, 132,4 százalékos teljesítéssel.A legjobb szállítószak a munkaverseny harmadik szakaszában a B szak volt. Az ő munkájukat Botos János irányította és a szállítási teljesítésük 102 százalékos volt.A gépészeti szocialista brigádok közül a külszíni lakatosok vehették át a legjobbnak járó jutalmat.A munkabrigádok és szocialista brigádok versengésével párhuzamosan a termelő körletek is versenyben voltak egymással. Itt az értékelés alapja a mindenkori operatív terv teljesítése volt. Ebből a versenyből a harmadik, jelenlegi szakasz során a III. körlet Földesdi István vezetésével került ki győztesen 106,7 százalékkal.A munkaverseny érdekes

Vállalatunk dolgozói az elmúlt években megértéssel támogatták a különféle társadalmi akciókat, elsősorban kommunista műszakok teljesítésével. Dolgozóink, szocialista brigádjaink ezévi brigádvállalásaikban is kifejezték támogatási szándékukat. Ezeket figyelembe véve a vállalat vezetősége 1982. november 13-án délelőtt kommunista műszakot szervez, melyet váltómű

sége, hogy a harmadik szakasz győztes, vagy díjazott szocialista brigádjai már a korábbi versenyszakaszban is ott voltak az élmezőnyben. Így például a 10-es szocialista brigád a bányásznapi értékeléskor a fejtési csapatok versenyét megnyerte. A jelenlegi harmadik helyezett 13-as szocialista brigád az első és második szakaszban, mindkétszer második volt. A bányafúrás és szállítás legjobbjai a bányásznapi második szakasz értékelése során is legjobbaknak bizonyultak.A munkaverseny-kiírás — a rendkívüli feladatok végrehajtása — az ösztönző rendszereink egyike csak. Az üzemvezetés az üzem operatív tervének teljesítése érdekében az év utolsó négy hónapjára célprémium feladatot tűzött ki a fizikai állományú dolgozói részére. A célprémium kifizetésének feltétele a körlet operatív tervből a munkahely geológiai adottságaira és művel- hetőségére való tekintettel a brigádokra tervezett tonna és méter terv teljesítésének 90—100 százalék között meghatározott 25 Ft/to, illetve 325 Ft/fm (feltöréshajtásnál 600 Ft/fm), valamint 100 százalék felett 50 Ft/to, illetve 650 Ft/fm (feltöréshajtásnál 1200 Ft/fm). Kizáró feltétel itt is a munkaverseny-felhí- vásban megfogalmazott igazolatlan hiányzás, valamint az óvórendszabályból eredő baleset.Ennek alapján 1982 szeptember hónapban 185 000 forintot fizettek ki a termelő brigádoknak. Október hónapban ez az összeg 222 000 forintot tett ki. Érdemes megemlíteni a munkaversenyben győztes III. körletet, aki az október havi üzemi célprémium összegnek csaknem a felét 101187 forintot oszthatta fel. A 22-es brigád pedig kiváló teljesítménye alapján október hónapban 20 250 forint célprémiumban részesült.

A Nagy Októberi Szocialista Forradalom 65. évfordulója alkalmából politikai, gazdasági, társadalmi munkájuk elismeréseként az ez alkalomból rendezett ünnepségeken az alábbi kitüntetések átadására került sor:Kimagasló közéleti és társadalmi tevékenységéért Bus János, a IV. sz. bányaüzem geofizikus technikusa a Munka Érdemrend ezüst fokozata kitüntetésben részesült. Kiváló Munkáért miniszteri kitüntetést kapott: Édl Medárd üdülővezető, Farkas Emil (ÉDÜ) gumis szakmunkás, Kablár János (Központ) politikaigazdasági tanácsadó, Kárpáti János (Központ) osztályvezető, Kovács József (III. sz. bányaüzem) aknász, Tukacs János (II. sz. bányaüzem) személyzeti vezető és Horváth Antal (Anyagosztály) csoportvezető.Az MSZMP Baranya megyei Bizottsága Kiváló Pártmunkáért Emlékplakett ismerésben részesítette Gál Tihamérnét (Kutató-mélyfúró üzem) TÜK-kezelő, dr. Csővári Mihályt (Kísérleti kutatási és automatizálási üzem) főmérnök-helyettest és Vicze Jánost (III. sz. bányaüzem) szellőztetési mérnököt.
Napirenden a XII. kongresszus 
határozatának végrehajtásaOktóber 27-én a vállalati párt-végrehajtóbizottság rendkívüli ülésén Kovács István, a pártbizottság titkára beszámolt az 1980 februári pártértekezlet óta végzett munkáról.Az ülésen jelen volt Rajnai József, az MSZMP Baranya megyei Bizottság titkára, valamint a megyei bizottság hat tagja.Rajnai József megállapította, hogy a pártbizottság munkájára a XII. pártkongresszus határozatának következetes végrehajtása, az eredményesség a jellemző.

Kommunista műszak—munkarend módosításaszak esetén november 20-án is lehet teljesíteni.A közelmúltban kiadott körlevél szerint a kommunista műszakot — önkéntes alapon — elsősorban a ter- melő munkaterületekenszervezik, de a nem termelő területek dolgozóinak is lehetőséget adnak közhasznú munkák végzésére, s ezen keresztül a munkakörülmények javítására.A kommunista szombaton

Az MSZMP MÉV bizottság oklevelében 34-en részesültek, míg az üzemi pártbizottságok oklevelét 55-en kapták.Kiváló ifjúsági vezető érem kitüntetést Bodács Etele (Kís.-kut.) kapott, Aranykoszorús KISZ-jelvényben Jávor András (Kís.- kut.), Csicsvári István (ÉDÜ) részesült.A KISZ Központi Bizottság Dicsérő Oklevelét Be- legi Gyula (II. sz. bányaüzem), Csizmadia József né (III. sz. bányaüzem), Majkó János (ÉDÜ) és Schindler Jenő (IV. sz. bányaüzem) kapták.Kiváló Dolgozó kitüntetésben 35-en részesültek, a Szakma Ifjú Mestere, illetve Kiváló Ifjú Szakember címet 6-an érdemelték ki, Vezérigazgatói Dicséretet 22-én, míg üzemvezetői dicséretben 32-en részesültek. A kifizetett jutalom összege mintegy 600 ezer forint.©A sport érdekében kifejtett 15 éves kiemelkedő tevékenységéért Mátrai Árpád vezérigazgató-helyettes a Magyar Néphadsereg Sport Érdemérem ezüst fokozata kitüntetésben részesült.

Elismerőleg szólt a testületi munka magas követelményszintjéről, melyre a kezdeményezés, a jó helyzetfelismerés és gyors reagálás, valamint a végrehajtás segítése a jellemző, a kongresszusi határozat irányvonalának megfelelően.Befejezésül a megyei bizottság nevében hangsúlyozta, hogy a kongresszusi időszak első félidejének eredményei a vállalatnál biztosítják a feltételeket a határozatok további végrehajtásához.

teljesített termelő munkáért járó munkabér 50 százalékát a vállalati dolgozók lakásépítési alapjára utalják át.A termelési helyzetet figyelembe véve a vállalat vezetősége módosította az év végi munkarendet is. A körülményeknek megfelelően a december 31-i (péntek) munkanapot 1982. december 4-én dolgozzuk le. A módo

sított munkarend tehát a következő:1982. december 4. (szombat) rendes munkanap, december 31. (péntek) szabadnap, 1983. január 2. (vasárnap) heti pihenőnap.
A. kiadott körlevélben a vállalat gazdasági, párt- és társadalmi szervek vezetősége felhívja a dolgozókat, hogy minél többen és aktívan vegyenek részt a kommunista szombatra tervezett munkában, ezzel is segítve célkitűzéseink megvalósítását. J. K.

Megyei megnyitó a Ságváriban

__ VILÁG
TÖRTÉNELMI
enciklopédia

Politikai
könyvnapok ’82

uszoneggyedik alkalommal rendezik meg az idén a politikai könyvnapokat, amelynek megyei megnyitója november 15-én lesz a SágváriEndre Művelődési Házban. Ugyanitt kiállítás is nyílik, ahol a Kossuth Könyvkiadó gondozásában megjelent kiadványokat mutatják be az érdeklődőknek.A rendezvénysorozat kapcsán beszélgettünk Németh 
Jánossal, a Kossuth Könyvkiadó Baranya megyei Ki- rendeltségének vezetőjével.

— Bizonyára szép szám
mal jelentetnek meg majd 
új kiadványokat a politikai 
könyvnapokra. Ajánlana né
hányat?— Évente mintegy 160 új kiadványt jelentetünk meg. Az idei politikai könyvnapokra 20 új könyvet hozunk forgalomba. A hagyományokhoz híven tovább folytatjuk a marxizmus—leni- nizmus klasszikusainak kiadását. Erre az alkalomra jelentetjük meg Brezsnyev: Az SZKP és a szovjet állam külpolitikája című művét. Máris igen nagy az érdeklődés Róbert A. Rosen- stone: Romantikus forradalmár című könyve iránt, amely John Reed életéről szól. A magyar irodalom története olyan alapkönyv, amely a teljes magyar irodalom történetét öleli fel. Bizonyára sokan megvásárolják majd, hiszen Szerb

Antal műve óta ilyen jellegű kiadványt nem hoztak forgalomba. Idén is megjelentetjük az Évfordulók című népszerű sorozatunkat. Nagyon sokan előjegyezték már a Világtörténelmi Enciklopédia két kötetét is.
— A rendezvénysorozat 

megyei megnyitója a Ság
váriban lesz. Milyen prog
ramokat szerveznek még a 
politikai könyvnapokon?— A rendezvénysorozat körülbelül egy hónapig tart. A megyében ötven helyen rendezünk vásárokat, kiállításokat, de lesz folyóirat ankét és író—olvasó találkozó is.

— Mennyire népszerűek a 
kiadványaik, és melyek az 
úgynevezett sikerkönyvek?— Tavaly a megyében öt és félmillió forint értékben adtunk el könyveket. Ügy veszem észre nem lankad az érdeklődés a kiadványaink iránt és ez főleg a sikerkönyveknek köszönhető. Hogy melyek ezek? Elsősorban az időszerű eseményekkel foglalkozó, azokra gyorsan reagáló könyvek a keresettek. Egy példa a közelmúltból: a falklandi válsággal foglalkozó Háború a világ végén című kiadványunk

— Az öt és félmilliós for
galom jelentős részét bizo
nyára az üzemi könyvter
jesztők bonyolítják?— Bizony sok függ az ő munkájuktól. Ezt a megyében mintegy 1200-an pártmegbízatásként végzik. Jórészt az ő érdemük, hogy Baranyában 20 százalékkal nagyobb a forgalmunk, mint az országos átlag. Még ennél is szebbek az eredmények az Önök vállalatánál, a MÉV-nél, ahol még a megyei átlagnál jóval nagyobb az igény a könyvekre.
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„Nekem
Szülőhazám”A lakosság, kiemelten az ifjúság hazafias honvédelmi és internacionalista nevelése, hatékonyságának növelése érdekében meghirdetett honvédelmi játék felhívása a lap hasábjain is megjelent.Vállalati KlSZ-bizottsá- gunk is napirendre tűzte ezt a témát és a vállalati MHSZ- szel kidolgozott intézkedési tervet fogadott el a játék lebonyolításáról.Az üzemi MHSZ és KISZ- szervezetek mintegy 1100 darab „Nekem szülőhazám” rejtvényújságot igyekeznek értékesíteni, melynek beküldési határideje megváltozott: 1982. íjovember 10-e helyett december 10-e.A füzet 32 lapja jogosítja a közösséget a majdani üzemi vetélkedőn való részvételre, míg az utolsó lapon található pályázati szelvénnyel ajándéksorsoláson lehet részt venni, melyre 1983 szeptemberében kerül sor a honvédelmi játék országos döntőjén.Az üzemi vetélkedőket a vállalati döntő követi, melynek első helyezettje az MHSZ megyei vezetősége, a megyei KISZ-bizottság apparátusa döntése alapján közvetlenül részt vehet a megyei döntőn.A vállalati 4 fős csapatot 1—1 a Pécs városi döntőn jól szereplő középiskolai és általános iskolai csapat egészíti ki 12 főre.A vetélkedő propagálása, minél szélesebb körű ismertetése és sikeres lebonyolítása érdekében KISZ-bi- zottságunk egy 7 fős szervező bizottságot hozott létre, amely MHSZ és KISZ aktivistákból áll.A szervező bizottság elnökének Varga Jenőt, a vállalati pb politikai munkatársát kértük fel. Az üzemi és vállalati vetélkedők időpontjait az MHSZ megyei vezetősége és a megyei KISZ-bizottság döntése után ismertetjük. Sikeres rejtvényfejtést, jó vetélkedést kívánunk.KISZ MÉV Bizottsága MÉV MHSZ vezetősége
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Pártfórumon a műszaki fejlesztés

ülésezett a IS-es üzem pártbizottságaAz elmúlt héten a II. sz. bányaüzem pártbizottságának ülésén napirenden szerepelt többek közt a műszaki fejlesztés és az újítások helyzete. űr. Tisza István üzemi főmérnök számolt be az üzem fejlesztési tevékenységéről.Az elmúlt évben gyors fejlődést jósoltunk az újítási és műszaki fejlesztési tevékenységünknek. Erre szükség lett volna, hogy a fizikai munkát könnyítsük, mivel dolgozóink munkaintenzitását szinte teljesen kihasználtuk. Sajnos a gazdasági problémák üzemünkre is hatással voltak, így a nagyobb mértékű gépesítés egyrészt a beszerzési költségek miatt, valamint a technológiai problémák miatt nem valósult meg. Így a kisebb anyagi fedezettel járó, már bevált fejlesztést kell szorgalmazni.Gépesítettük a sínszállítást, minden csapat rendelkezik a szükséges rakodógépekkel, váltórendszerek
Tartalmas, hasznos, előremutató

KISZ-vezetőségi ülésA II. sz. bányaüzem Szamuely Tibor KISZ-szervezet utolsó vezetőségi ülésének napirendi pontjai már előre sejtették, hogy aktív, színvonalas és időben hosszú, mivel mindkét téma a gazdasági munkát erősen érintő.Beszámolót hallottunk a szállítási alapszervezettől és az FMKT munkájáról. A szállításnál előjöttek azok a problémák, amelyek évek óta foglalkoztatják mind a KISZ-t, mind a gazdasági vezetést. Részükről, ami a beszámolóból ki is tűnt, igyekeznek mindent megtenni. A heterogén összetétel komoly szervezési gondokkal jár — kiderült ez a jelenlevő körletvezető és alapszervi párttitkár hozzászólásából is.
Valkovszky Pál körletvezető beszélt a fiatalok aktivitásáról (mely egyértelműen nem rossz), illetve a gazdasági munkavégzésből adódó feladatokról. Legnagyobb

Október végen vállalatunknál tett látogatást a Tapolcai Bauxit Vállalat küldöttsége. Felvételünkön a vendégek a III. sz. bányaüzemben bányajárásra készülődnek.Szabó Győző felvétele

kel, á vágathajtó csapatok nagy része fúrókocsikkal. A szovjet fúrókocsit használjuk, mivel igénytelenebb és olcsóbb a beszerzési költsége.A csőszegecsek alkalmazása világszínvonalú technológiai változást hozott.A csőszegecs gyártása vállalatunknál megoldott.Kombinálva a sík- és térráccsal, az átmeneti szilárdságú, valamint a nagynyomású kőzetekben használható gazdaságosan. Országosan, sőt világviszonylatban is új technológiát dolgoztunk ki az V-ös üzemben a 13/25-ös vakakna 13. szinti rendező vágatában, a bővítésnél. Körülbelül 40 százalékkal csökkentek a költségek.A fúrókocsikat szeretnénk ellátni csőszegecsbeverő beépítő rendszerrel. A torkré- tozási technológiát kidolgoztuk, a sokoldalú felhasználást kikísérleteztük.A fejtésekben továbbra is

probléma a létszámhiány, melyet az új bérezési rendszer talán csökkenteni fog. El kell mondani, hogy a KISZ-vezetőség, különösen az alapszervi titkár sok segítséget ad. Nagyon nagyok az elvárások, nagyok a követelmények, ehhez sokkal komolyabb munka szükséges. A felvetett nehézségeket, problémákat együtt, közösen kell megoldani.Az üzemi vezetőség tagjai elmondták véleményüket, észrevételüket, jó tanácsokkal is szolgáltak, melyből egyértelműen kiderült, mindenkit érdekel az „üzemi élet”. Az FMKT munkájáról is hallottunk jelentést: — a munka eredményességéről, annak gazdasági, társadalmi részarányos teljesítéséről. Túlnyomó többségben szép eredményeink vannak, de azért vannak még gondok is. Érdekes probléma merült fel. Egy újítást, ami nem kis anyagi hasznot hoz az üzeműnek, be

a tám-, süveg- és fabiztosítást alkalmazzuk. Ezeket rablóvitlával raboljuk, próbálkoztunk egy újítással, de ez nem volt biztonságos. Átvettünk a III. sz. bányaüzemből egy újítást, a tám- kifordítót, ezt használjuk.Az újítókat messzemenően segítjük, a kísérleteket átvállaljuk, az újítási lehetőségeket igyekszünk tudatosítani dolgozóink körében.A vállalat által indított újítási versenyt az utóbbi években dolgozóink megnyerték. Ezért külön jutalmat tűztünk ki, a vállalat is külön jutalommal díjazott 6 újítónkat.Az összefoglalóban Barcsa 
Zsigmond pb-titkár megállapította, nem látványos nagy dolgok történtek, de minden erőfeszítés arra irányul, hogy a dolgozók munkakörülményeit könnyítsük, a nehéz fizikai munkát gépek vállalják át és dolgozóink biztonságát szem előtt tartva a teljesítményeket növeljük. Fazekas Imre

nyújtottak február hónapban. A vállalat illetékes csoportja még mindig nem jelezte vissza, hogy elfogadja, vagy sem. Nem igaz, hogy 7—8 hónap nem elég erre.Jutott idő bőven és kell is foglalkozni a munkaszüneti napok, a szabad idő hasznos eltöltésével. Elhangzottak az elmúlt időszak sport, kulturális rendezvényeivel kapcsolatos gondok, problémák, az előttünk álló feladatok. A vezetőségi ülésről elmondható, hogy minél több ilyen színvonalú, ilyen tenniakaróst mutatót a jövőben.Ha ez úgy lesz, akkor könnyebb lesz a titkár munkája is és a vezetőséggel együtt az elvárásoknak megfelelően (az elmúlt évekhez hasonlóan) tudja irányítani a fiatalokat és ez minden szempontból fontos és jó is. Ilerr József

Múltunk és jelenünk

Patacs (Potoch)

Az „anti” világban Patacs, Rácváros, Magyarürög és Szentkút kisközségek egy közjegyzőséghez tartoztak. A húszas évek végére e kisközségek teljesen eladósodtak, s ekkor az elöljáróság elhatározta, egyesítve erejét egy nagyközséget hoz létre. 
Ekkor — 1930-ban — született meg az a helységnév, hogy Mecsekalja. Az akkori belügyminiszter határozata értelmében az új nagyközség neve mellett a régi települések neveit is fenn kellett tartani. így lett Pa- tacsból Mecsekalja—Patacs.

De forgassuk vissza egy kicsit az idő kerekét! Po- toch írott emlékben valamivel 1252 előtt tűnik fel, amikor is Chymoz fia, András ispán egy szőlőt adott itt az ürögi Szent-Jakab egyháznak. A későbbiekben — 1290 körül — a pécsi püspök nemes jobbágyai lakták, bár a szomszédos ürögi remeték is bírtak itt egy gazdasági udvart. Az 1300- as években már pécsi polgároknak is van itt szőlője, de a remeték kezében van e terület jelentős része. Érdekes lehet — nekünk kívülállóknak —, hogy a sokat és így emlegetett „ja- kabhegyi kolostor” történelme szorosan kötődik Pa- tacshoz. Kelemen püspöki nemes jobbágy 1334-ben az általa Patacson — a Bol- dogságos Szűz tiszteletére épített egyházat — átadta az ürögi (pálos) remetéknek, akik az ürögi Szent-Jakab kolostorban a rablók garázdálkodásai miatt nem lakhattak tovább. Fennmaradt írott emlékeink 1252- től kezdve — többször is — azt is említik, hogy nagy út ment át rajta. Ennyit röviden az Árpád-kori Potoch- ról.A ma Patacsa már színe

sebb, igaz ki tudja? Mintegy háromezren lakják e részét a városnak, s a közel 1400 keresőből kettőszá- zan dolgoznak vállalatunknál. Mint tudjuk, a kisközségből nagyközség lett, majd 
1954-től a városba olvadt a település. Közművesítés nincs, az utcák állapota korszerűsítésre szorul. Víz csupán egy-két házban csordogál, autóbusz viszont egyetlen patacsi utcában sem jár. A kulturális élet rosszabb, mint egy kisközségben, igaz 
Király György tanácstag bizakodik, mert a hosszas pangás után a kultúrott- honban is most kezd emelkedni az élet, az igényesség.A fűszerbolt ellátottsága nem kilégítő, a legalapvetőbb, a kenyér is rendszertelenül érkezik, A húsbolt meg eleve csak a hét végén tart nyitva, pedig a rablók csak a kolostorban garázdálkodtak ... annak idején.A zöldségboltra nincs panasz, az ellátás megfelelő, a kiskereskedőknek érdeke a forgalom. Nem úgy a vendéglátóegységnek, helyesebben a kocsmának, ami szükséges rossz csupán. A falunak, a városrésznek, az ott- élőknek, kinek hogyan tetszik. Mindenesetre azt mondták, erről nemigen kell írni.

Patacs várja a beígért Makra-dombi lakótelep felépülését, ettől várva a szociális és kulturális ellátottság javulását, az életkörülmények jobbra fordulását.Mondhatnánk gondjaik tipikusan peremkerületiek. Ök mégis sokszor úgy érzik, felettük megállt az idő és Patacsot még mindig úgy kell írni, hogy Potoch.Veress
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Az adott szó becsülete: Vállalták — teljesítik

Külszíniek s bányabeliek egyaránt
Mező Imre fenntartó — vasútépítő — szocialista bri
gád feladata a Szolgáltató (izemhez tartozó vágatok 
és vasúti pálya fenntartása. A területükön lévő be

ruházásoknál új vasút építése — jelenleg V. sz. bányaüzem 
— is feladatukat képezi. Mindezek mellett kisebb beruházási 
munkákat is ellátnak, de rájuk hárul az is, hogy a szállítás
nál, a fatérnél Jelentkező létszámhiányt esetenként a brigád
ból pótolják. Az ez évi magas létszámhiány, valamint a meg
növekedett szabadság a brigád ilyen irányú tevékenységét ala
posan megnövelte.Ebben az évben jelentős munkaként tartják számon, hogy a keleti tárói garat elé folyamkavics, zúzottkő, salaktárolót építettek. így téve rugalmasabbá a bányaüzemek igényéhez való alkalmazkodást. Átépítették a napszinti 5-ös vágányt az addigi 18 kilósról 33,5 kilósra cserélve. Építettek új szivattyúállomást is, a csillemosó téliesítése keretében. A külszínen az északi táró bejárata elé három darab MÁV típusú váltót építettek be, s ugyancsak három darabnak végezték el a felújítását. Sőt a terület víztelenítését alagcsövezéssel oldották meg, régi gondot enyhítve ezzel. A keleti táró északi oldalánál egy 20 ezer literes gázolajtároló és töltőállomás föld- és betonozási munkáit végezték el. Ezek a legek, a napi munkák még sorolhatók lennének.— Ezeket a feladatokat — mondja Tomics János brigádvezető — úgy tudjuk sikerrel elvégezni, hogy szakmailag képezzük magunkat. Az utóbbi egy évben brigádunkból heten végeztek segédvájár, illetve vájárvizsgán,

segítésére — házépítésre, járda-, garázsépítésre, szőlőmetszésre, szüretelésre — is kiterjed.— Nemcsak a munkában, a tanulásban vagyunk együtt, családos kirándulásokat is szervezünk, sőt május 1-én a felvonulás után üzemegységi szinten mindig miénk a Szőlőskert fedett része.— A feladatok és nehézségek ellenére — veszi át a szót Imre István üzemegységvezető — a brigád évek

hogy ez a szocialista brigád a hármas követelménynek az átlag fölött tesz eleget.— A vállalások úgy találkoznak a feladatokkal, a gazdasági érdek a brigádérdekkel, hogy a gazdasági vezetés az üzemegység előtt álló legnehezebb feladatokra kér felajánlást. A gazdasági vezetés a megvalósulást anyagilag segíti, a brigád pedig az adott szó becsületéért nagyobb teljesítményeket produkál. E két dolog találkozik aztán a megvalósulásban, igaz ez nem csak a Mező Imre szocialista brigádra mondható el, hanem üzemegységünk minden kollektívájára.A brigád 1967-ben alig 15 fővel alakult, majd a vágatok növekedésével, a megsokasodó fenntartási munkákkal arányosan létszámuk 34 főre emelkedett. Aóta helytáll. Sőt kiválóan, fentiekhez még annyit, hogy az elért eredmények a több- nehéz feladataikat, igen jószőr elnyert ezüst és arany brigádérem, a vállalat kiváló brigádja cím elérése mind mind azt bizonyítja,
baleseti mutatóval végzik, ez évben még nem volt balesetük.Veress T.—Szabó Gy.

A tizenkilences

Munkában a 19-es csapat. Balról jobbra: Petricsevics Béla szakvezető vájár, Bús Imre csapatvezető és Varga Lajos vájár. Szabó Győző felvétele
Műfőte alatt az „aranycsapat"

Rövidesen kilenc óra. A III. sz. bányaüzem déli aknájához imént érkezett a műszaki népes.— Tizenkettő... Tíz... Nincs több a tízre? — hallatszik a főcsatlós hangja. Nyolcra!Most derül ki, hogy a leszállók többsége a nyolcadik szintre igyekszik. Hiába, ott vannak a legnagyobb fejtések, a GHH-k, a fúrókocsik.Az ötödik szinten aligné-

térségben járunk. Egy feltörés alá érünk.
Benkovics István körlet- vezető-helyettes a dudával jelez, majd amikor válasz érkezik int, hogy mehetünk.A feltörésfejben már tisztán hallatszik egy fúrógép dübörgése. Bús Imre csapatvezető és Petricsevics 

Béla szakvezető éppen talpkutatót fúr. Kicsit odébb 
Varga Lajos vájár a fesz- kéket vágja méretre.— Kiértünk ahányán lépünk ki a kasból.Rövid gyaloglás után lété- szabadszélivel is rünkról, s csak a csapásvágat ol- körletvezető-helyettessel dalában felrakott biztosító körbejárják a munkahelyet, anyagok, no, meg valami tá- Előkerül az utasításkönyv voli ventillátorzúgás jelzi, és megbeszélik a további hogy nem elhagyott bánya- teendőket.

harmadik - újságol-a csendes főszállító- ja a csapatvezető, majd a

Hosszú ideig közepesen...
Salamon Lajos csapatveze

tő vájárral beszélgetek a 19. 
szinti munkahelyen. A G4-es 
fejtési csapat Irányítója 8—10 
éve. Beszélgetésünk célja, hogy 
megtudjuk mi az oka annak, 
hogy nem tartoznak állandó 
jelleggel a legjobbak közé.

— 1967 óta vájár vagyok, a 
bányaipari technikumot is el- 

. végeztem — kezdi a beszélge- Oten elvégez- tést. — Mióta itt, a csapaton dőlték a mozdonyvezetői tan- goz°m» szép eredményeket ér-
fnlvirnnt ős cib-erpspn 1p is tünk eI- Voltunk vállalat kivá- loiyamot, es sikeresen le is ló brigádja, vállalat kiváló if- vizsgáztak. Mindezek mel- júsági brigádja is. A csapaton 

jó szakemberek vannak, lega
lább is ami a régieket illeti. A

lett a brigád valamennyi tagja politikai oktatásra jár és a munkásakadémiát is rendszeresen látogatják. versenymozgalomban mindig 
reszt veszünk, igaz hullámzó 
teljesítménnyel. Célunk mindig -Ezek természetesen nem j£(b^ ’ kO^tvezeSi*^ 
kapcsolat alakult ki — folytat
ja. — Kérésüknek igyekszünk 
eleget tenni. Foglalkozunk a 
fiatal dolgozók nevelésével, 
megtartásával. Igaz, az utóbbi

gondjaink vannak, mert

könnyen, esetenként kimondottan nehezen mennek. Előfordul, hogy a brigád szintentartásához agitálnunk kell, a közösség ere- vaj jével hatni arra, aki esetleg szeretne kilógni a sorból. Szóval nem mindig könnyű brigádvezetőnek lenni, de a régi tagok segítenek, rájuk mindig számíthatok.— Társadalmi munkáinkat az üzemegység által megjelölt feladatokból vál-

— Lesz érc a talpkutató
ban?— Nem is akármilyen — mondja Petricsevics Béla. — Amiket korábban fúrtunk, mind első osztályú volt.— Akkor tehát feszkézés, középtámozás, talpkutatás és az elágazást megépíteni az új szabadszéli kamrához — mondja a körletvezetőhelyettes.— Akkor rövidesen költözhetünk — törődik bele a csapatvezető, majd magya- rázólag hozzám fordul. — Pontosan a 4. szinti leorn- lasztott vágatvisszaf ejtések alatt vagyunk. Minden harmadik szabadszéli kamra kihajtása után átadjuk a terepet az omlasztóknak.

Amíg ők nem végeznek, tilos új kamrát kezdeni.
— És ilyenkor elköltöz

nek?— Igen. Itt néhány méterre ettől a feltöréstől van egy másik munkahelyünk. Minden elő van készítve, csak a kézi szerszámokat kell áthordanunk. Egyébként mind a kettő jó munkahely, lehet itt termelni csak a kőzettel nem vagyunk kibékülve.— Itt a vágatvisszafejtésben jó nagy üregek vannak — veszi át a szót a szakvezető. Ha valami megindul fönt, olyan mintha az ég dörögne.— Már hozzászoktunk, hogy műszakonként 2—3 pótácsolatot be kell építeni.
— A 19-es, évek óta a 

legjobb fejtési csapatok 
egyike, úgy hallottam vár
hatóan november második 
felére teljesítik éves tervü
ket.— Ha nem jön közbe valami, akkor igen. Volt ugyan egy gyengébb hónapunk, az augusztus, de mindent ösz- szevetve úgy 120 százalék körül állhatunk.

— Mondják, hogy tekin
télyes aranygyűjteménye 
van a brigádnak.— Az elmúlt tíz évben egyszer kaptunk ezüst jelvényt a többi alkalommal aranykoszorúsok lettünk. Kétszer nyertük el a Vállalat kiváló brigádja címet.N. G.

VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATÓK 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE AZ ÉV ELEJÉTŐL

volt már rá példa, hogy elmen
tek más csapatra.

— A technikai fegyelmet be
tartjuk és szeretjük az újat. El
sőként alkalmazzuk az újításo
kat, korszerűsítéseket.

— Nekem az a véleményem 
— folytatja —, hogy nem a nagy
-U?mi ón{eidÍT„élriSrtHkKeKen.ek iában mindig számíthatunk rá- patról _ tájékoztatott Rémes 

rbv‘debb Jde- juk. A csapatban azért több István körletvezető-helyettes.
lg tart , hanem a hosszú ide- van> csapat> Érthetetlen szá- A Nagy októberi Szocialista 

momra, hogy kiemelkedő telje- Forradalom tiszteletére indított 
sítmények után nagy „leülé- versenyben egészen jól állnak 
sek” következnek be. ügy ve- — bizonyltja, hogy a csapatban 
szem észre, hogy az utóbbi van még tartalék és mindenki 
időben egy kis széthúzás van reméli, hogy a csapat tovább- 
a csapaton belül. Igyekszünk ra is azt a teljesítményt nyújt- 
mi is mindent megtenni, hogy ja majd, amit eddig, de ha ie- 
a csapat együttmaradjon, ne- hét „egy lapáttal” többet, 
hogy bárki is elmenjen a csa- Ilerr József

feléig, de inkább a közepes 
tendáló a jó nekünk.

A csapattal kapcsolatos véle- 
körletvezetés részéről 

következő: — Amikor az I. ev végére mindig jobban ki- körlet június—július—augusztus kerekedik. Társadalmi mun- bó-T,?,b^brt Ás ..Ey^ge ,te'Jesít- kavégzésünk egymás meg- a m^áér^M-es^cXat8. Au
laijuk, brigádtagonként álta- a’ Iában 10 órát. Ez azonban az a követi

Vállalat: 
fémtermelés fkg 
vágathatjás fm 
létszám fő

Ércdúsító üzem: 
vegyi feldolgozás t

Kutató-mélyfúró üzem: 
geológiai mélyfúrás fir-

Bányaüzemek:

Nyersérctermelés fkg 
Vágathajtás fm- 
Osszüzemi telj. m3/mű,

98,4%
80,3%
99,5%

100,4%

96,8%

II. III. IV.
százalékban

98,9 102,0 95,3
92,8 76,1 76,0
99,4 89,6 91,8
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Méltóan a bányászhagyományokhoz

A zenekar huszonöt éves

Lakásépítés, lakásgazdálkodás

inden egyes nap — akkor és sokaknak évforduló. Huszonöt egymást követő esztendő történéseit felsorolni, mi több ezekről emlékezni egyszerűen lehetetlen. Hiszem, hogy nem is szükséges így újságcikkben tömörítve. De emlékezni azért kell, köszönetét mondani mindazoknak, akik az ötvenes évek lelketmelengető trombitászenekarát sikerre vitték. Most a csúcson, az amatőr zenekarok legmagasabb minősítését elérve és megvédve összegezhetjük: termékeny negyedszázad áll a vállalat koncert fúvószenekara mögött.A zenekar sikerekben gazdag múltjáról kérdeztük a társadalmi vezetés elnökét, Bimbó József szociális igazgatót, Apáthy Árpád karnagyot és a titkárt, alapító tagot Horváth Istvánt.
— Emlékezzünk vissza a 

kezdetre, arra, miként és 
kikből alakult meg a válla
lati fúvószenekar?— A bányászathoz — kezdi a visszaemlékezést Horváth István — szorosan kötődik a fúvószene, a zenekar. Ennek régi hagyományai vannak, így ezalól a mi bányászatunk sem lehetett kivétel. A vállalat beindulásával azonnal jelentkezett a dolgozók igénye zenekar megszervezésére. Horváth Jenőné, a művelődési ház volt igazgatója és Gross Gyuri bácsi, az I. sz. bányaüzem volt vezetője karolta fel a zenekar ügyét.— Vállalati dolgozókból, kis létszámmal — 15 taggal — állt össze az együttes. Bányában, gépműhelyben és a fúrásnál különböző beosztásban dolgoztak a tagok. Hivatalosan 1957 bányásznapjától dotáljuk zenekarunk létét, ekkor léptünk fel először az ünnepséggel kapcsolatos rendezvényeken.

— Milyen minőségi válto
zásokon ment keresztül a 
zenekar, amíg eljutott je
lenlegi minősítéséhez?

— Az első ilyen jellegű lépés — válaszol Apáthy Árpád — Tölgyesi Tibor karnagy nevéhez fűződik. Az ő irányítása mellett kapcsolódott be a zenekar a siklósi várfesztivál fúvószenekari találkozóira. Először 1963-ban .léptek itt fel igényesebb műveket megszólaltatva. Ezt követően az ország különböző pontjain tűnik fel a zenekar — Várpalota, Salgótarján, Szigetvár — belekóstolva az egyre gyakoribb sikerbe.— A fesztiválokon a zenekar különböző helyezéseket ért el, minősítést nem kapott, egy fúvószenekar volt, a sok közül. Aztán elérkezett 1968, s a fúvószenekarok első országos minősítésén Aranylant fokozatot értek el. Akkor a zenekarnak ez jelentette a csú

csok csúcsát. Boldogok voltak. Az Aranylant minősítést 1971-ben megvédték, másodszor nyerve el azt.
— A minősítés a szakmai, 

zenekari fejlődést tartal
mazza, melyben a minden
kori karnagynak is jelentős 
szerepe van.— Itt álljunk meg egy kicsit — mondja szenvedélyesen Bimbó József — hiszen 1972 év elejétől számoljuk a zenekar életében bekövetkezett ugrásszerű változást. Ekkor kerül a zenekar élére Apáthy Árpád karnagy. Űj módszereket vezet be, szinte egycsapásra, amolyan bemutatkozásképpen. Tehát aképpen módosítanám a kérdést, hogy „A karnagynak” nem a „karnagynak is” ... jelentős a szerepe.— ösztönzi az egyéni hangszeres tanulást — zeneiskolába járást — bevezeti a szólampróbákat. A zenekari próbát is új alapokra helyezi, megtiltja az addigi elnézett sörözést, dohányzást. Magatartásbeli, fegyelmi változásokat követel, egy dologért, a minél igényesebb muzsikáért.— Ezeknek tudható be, hogy a későbbiekben a zenekar minősítésében további előrelépést ért el. Szolnokon 1975-ben Aranylant Diplomával minősítést érnek el, majd 1978-ban elnyerik, 1981-ben megvédik a koncert fúvószenekar minősítő fokozatot.

— A negyedszázad alatt 
sok fellépésük volt, úgy itt
hon, mint külföldön. Ezek 
közül melyek a legemléke
zetesebbek?— Minden külföldi szereplés emlékezetes — mondja szinte egyszerre a karnagy és a titkár — Csehszlovákia, Bulgária, Ausztria, Franciaország, az NSZK és Finnország mind megannyi emlék.

— A huszonöt év folyta
tódik, milyen tervekkel és 
feladatokkal?— Eddig könnyen meséltünk — mondja az elnök — de erre a kérdésre már nehezebb válaszolni. Terveink természetesen vannak.— A zenekar szintentar- tása a legfontosabb — folytatja Apáthy Árpád — to

vábbra is szeretnénk a kortárs magyar zeneszerzők műveit megszólaltatni. Természetesen a hagyományok megtartása mellett.— Nekünk zenészeknek — szól a titkár — az a legfontosabb, hogy méltóak maradjunk a bányászhagyományokhoz, eddig elért sikereinkhez. Továbbbra is az lesz a legnagyobb örömünk, ha telt ház előtt szerepelhetünk és a közönség lelkesen tapsol.
A közönség nemcsak személyesen, hanem a rádión keresztül is megismerkedett a zenekarral, muzsikájukkal. Önálló lemezfelvételről és hamarosan könyvről is beszélhetünk. Mindez egy szóban megfogalmazva: Siker.Veress T.—Fiizy T.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
novemberi programjából

18-án 16,00 órakor: Nagyváros 
születik címmel Tüskés Tibor 
tart előadást, a Kísérleti kuta
tási és automatizálási üzem La- 
tinca Sándor szocialista brigád
jának.

22- én 17,00 órakor: ságvári 
Stúdiógaléria — 25 éves a MÉV 
koncert íúvószenekara. — Do
kumentum-kiállítás. A kiállítást 
Bimbó József, a MÉV szociális 
igazgatója nyitja meg. Megte
kinthető december 3-ig.

23- án 19,00 órakor: A fenn
állásának 25. évfordulóját ün
neplő koncert fúvószenekar 
hangversenye. Vezényel: Apáthy 
Árpád.

Felvételiinkön Kósa Ferenc filmrendező vallomását hallgatják a telt ház nézői.Csöndör László felvétele

A kormány szeptember 30-i ülésén fogadta el a lakásépítés, fenntartás, lakáselosztás és gazdálkodás fejlesztéséről szóló jogszabályokat. A rádió és televízió, az újságok sokat foglalkoztak az utóbbi időben a lakásgazdálkodás módosult elveivel, végrehajtásának módjaival.Mi tette szükségessé az új lakásrendelkezések kidolgozását? Erről és a lakásgazdálkodás megyei céljairól, feladatairól szeretnénk szólni ebben a cikkben.Hogyan is alakult a lakáshelyzet a felszabadulás óta?A háborús károk helyre- állítását követően megkezdődtek az úgynevezett termelési célú lakásépítések.
fi A SZERKESZTŐSÉG

Az újság hasábjain szeretnék 
Köszönetét mondani a III. sz. 
bányaüzem gazdasági és társa
dalmi vezetőinek, a Nőbizott
ságnak és a kis úttörőknek az 
1982. október 9-én megrende
zett névadó ünnepségért.

Az úttörők nagyon szép mű
sorral köszöntöttek, a nőbizott
ságnak pedig szeretnénk meg
köszönni a megható szavakat és 
a kedves ajándékot.

Osvald Márton 
és családja

Filmklub
a Ságváriban

A Ságvári Endre Művelődési 
Ház adott otthont annak a so
rozatnak, amely új magyar fil
mek bemutatására vállalkozott. 
Havonta egy alkalommal, a leg
újabb magyar filmek megtekin
tésére, véleményezésére, az al
kotókkal való eszmecserére ad
va módot a közönségnek, első
sorban vállalatunk dolgozóinak.

A „Guernica” című nyitófilm 
október 18-án került vetítésre. 
Az ősbemutatón részt vett Kó- 
sa Ferenc, a film írója és ren
dezője is. Bodó László újság
író, filmkritikus volt a házi
gazdája a rendezvénynek, aki 
méltatta Iíósa Ferenc munkás
ságát és vezette a vetítést kö
vető fiimankétot.

A mintegy hatvan résztvevő
vel folytatott szenvedélyes han
gulatú beszélgetés igen tanulsá
gos volt, hiszen módot nyúj
tott a kialakult vélemények el
mondásra, a íilm hatására meg
fogalmazódott kérdések, gondo
latok felvetésére és megvála
szolására.

Herendi István

Az 50-es években sorra épültek a szocialista városok, új városrészek jöttek létre.1961-től az első tizenöt éves lakásépítési terv során, több mint egymillió család költözhetett új otthonba.A jelenlegi periódusban, az 1990-ig tartó második tizenöt éves szakaszban, várhatóan 1,2 millió új lakás épül. Ebben a szakaszban nagyobb szerepet kap az állagmegőrzés, a korszerűsítés és magánerős építkezés. Ez utóbbi területen a megye igen messze van az országos átlagtól. Míg az állami lakások építésében Baranya a harmadik-negyedik helyen áll, addig a magánerős építkezés aránya a legalacsonyabb az országban.Ha ehhez még azt is hozzátesszük, hogy egy állami lakás építésének a költségeiből 3—4 magánerőből készült lakás felépülését lehet finanszírozni nyilvánvaló, hogy változtatni kell az arányokon.Korábban probléma volt, hogy egyes területeken egyáltalán nem épült új lakás, Az utóbbi években a lakásépítés területi megoszlása egyenletesebbé vált. Mindez magával vonja a népesség területi átrétegződését is.A magánerős építkezés problémakörénél maradva:

A szakszervezeti információ
ban felvetett probléma: Az 
Ércdúsító üzem dolgozói kérik, 
hogy kapjanak részletes tájé
koztatást a gyermekgondozó 
táppénzes apai jogának elinté
zési módjáról.

A kérdésre dr. Moizs Rezső- 
né, a pénzügyi osztály vezető
je válaszolt:

— A gyermekápolási táppénz
re vonatkozó új rendelkezés az 
1982. VI. havi Tb. közlönyben 
jelent meg. Sajnos a posta té
vedéséből sem a központnak, 
sem az üzemeknek nem kéz
besítették, így csak a sajtóból, 
rádióból elhangzottak alapján 
értesültek vállalatunk illetéke
sei az új rendelkezésről. A jog
szabályt tartalmazó közlönyt 
csak reklamációk után 1982. X. 
hó elején kaptuk meg. A 3/1982. 
(V. 28.) SZOT sz. Szabályzat 
3. pontja tartalmazza az új ren
delkezést, a végrehajtását a 
200—5/1982. Tb. Főig. sz. utasí
tás 3. pontja, a magyarázotot 
pedig a „Tájékoztató” 5. pont
ja tartalmazza.

A rendelkezés lényege, hogy 
a gyermek 1 éves kora után az 
apa az anya helyett is igénybe 
veheti a gyermekápolási táp-

a megyei tanács szakemberei úgy vélekednek, sokkal óbb feltételeket kell teremteni. Ez vonatkozik a hitel- nyújtásra és a terület előkészítésére éppúgy, mint az építőanyag-ellátásra. Főleg ez utóbbi területen vannak problémák. Addig, amíg a legalapvetőbb építőanyagok beszerzése annyi gonddal jár — amint az közismert— egyáltalán nem vonzó ez a lakásépítési forma, pedig a megyei tanács a jövőben a korábbinál több pénzt tud fordítani terület-előkészítésre.Mi tette szükségessé az új lakásrendelkezések kidolgozását?- Elsősorban az, hogy az igények gyorsabban növekednek, mint az építési lehetőségek. A gazdasági feltételek változása és bizonyos ellentmondások is sürgették a lakásgazdálkodás új alapokra helyezését.Mindemellett a lakásgazdálkodást szociális alapokra kellett helyezni. A cél, hogy bérlakást az arra legrászorultabbak kapjanak és minden nemű támogatást a szociális helyzettől függően biztosítsanak.A közelmúltban — a helyi adottságok figyelembevételével — készült tanácsrendeletek is ezt a célt szolgálják.
Nógrádi G.

pénzt. Ehhez a TT engedélye 
nem szükséges.

— A régi rendelet is módot 
adott erre, akkor az apa mun
kahelyén működő TT engedé
lye alapján az apa SZTK ügy
intézője intézkedett. A gyer
mek korára tekintet nélkül kap
hatott az apa táppénzt. Jelen
leg az ilyen esetekben sem az 
apa, sem a munkaadójának 
nincs tennivalója. Az apa SZTK 
ügyintézőjének béradatokat kell 
szolgáltatnia. Az anya Tb. ki- 
fizetőhelye számfejti a táppénzt 
az apa részére.

— Megjegyezzük, hogy ha az 
apa egyedülállónak minősül, to
vábbra is az apa SZTK ügyin
tézője illetékes a táppénz szám
fejtésére.

— A TT-nek a gyermekápo
lási táppénzzel kapcsolatban 
csak a kivételes méltánylást ér
demlő esetekben van tennivaló
ja, egyedülállóvá nyilváníthat
ják az apát (például, ha a fe
leség otthon fekvő beteg).

— A leggyakrabban előfordu
ló esetek: A gyermek beteg, az 
anya dolgozik és munkája mi
att nem tudja a gyermekét 
ápolni. A gyermekorvos táp
pénzre veszi az apát (az orvos
hoz nem kell semmiféle igazo
lást vinni). Az apa a táppén
zes papírját bemutatja a mun
kahelyén, hogy a hiányzását 
igazolja (de nem hagyja ott). 
Az apa az SZTK ügyintézőjé
től elkéri a táppénz megálla- 

' pításához szükséges béradatokat. 
| Az anya és az apa ír egy kö- 
1 zös kérelmet, melyben indokol

ják, hogy miért az apa szeret
né igénybe venni a táppénzt. 
Az anya munkahelyére viszik: 
a táppénzes papírt, a közös ké
relmet, a béradatokat. Az anya 
SZTK ügyintézője számfejti és 
utalja ki az apa részére a táp
pénzt (postán küldik, avagy az 
■anya meghatalmazással felve
szi).

— A gyermek beteg, az anya 
kórházban van. Az orvos táp
pénzre veszi az apát. Az apa 
egyedülállónak számít a jog
szabály szerint. Az apa SZTK 
ügyintézője az apa nyilatkoza
ta alapján számfejti a táppénzt. 
Egyéb tennivaló nincs.

— A gyermek beteg, az anya 
otthon fekvőbeteg. Az orvos 
táppénzre veszi az apát. Az apa 
nem egyedülálló a jogszabá
lyok szerint. A TT ebben az 
esetben egyedülállóvá nyilvá
nítja az apát és az SZTK ügy
intéző a TT határozata alap
ján számfejti a táppénzt.

— Ha dolgozóinknak bővebb 
felvilágosításra van szükségük, 
az üzemi SZTK ügyintézőkhöz 
forduljanak, a további felvilá
gosításokat ők megadják.
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T apasztalatcsere-látogatás 
a III. számú bányaüzemben

Nemrég felhívás látott napvilágot a vállalati újság hasábjain, melyben a III. sz. bányaüzemi importgépekkel dolgozók és karbantartásukat végző szakemberek arra hívták fel a vállalat többi üzemeiben dolgozókat, hogy kövessenek el mindent az import alkatrészek kiváltása és a nagy értékű berendezések hosszabb élettartamú és hatékonyabb üzemeltetése érdekében.A felhívás hatására október 20-án délutón a IV. sz. bányaüzem GHH-val dolgozó brigádvezetői, valamint a
Szakmák, emberek, vallomások

A pénügyi előadó1956. január 1-én került a vállalathoz.— Hogy repülnek az évek— mondja Kamarás László- 
né. — Amikor idekerültem a gyermekeim még óvodába jártak, s ma már a legnagyobb unokám negyedikes.— Egy évig számvitelen dolgoztam, onnan kerültem át a pénzügyre. Akkor tettem képesített könyvelői vizsgát is.Majd a munkájúról mesél, amely szép és változatos. Hogy mi mindennel kell foglalkoznia egy pénzügyi előadónak?A munkabér elszámolással kapcsolatos egyeztetések mellett a részesedési és jóléti alapok egyenlegének nyilvántartásával, a keretek ellenőrzésével, a hóközi előlegekkel, a letiltásokkal, az üzemi pénztárakkal.— Szépnek tartom és éppen ezért nagyon szeretem is ezt a munkát. Az elmúlt években sok minden megváltozott, a gépesítés jelentősen megkönnyítette a munkánkat, de egy valami nem változhat. Ez a pénzügyi fegyelem betartása.Aztán a szakszervezeti és pártmegbízatásairól mesél. Alighogy idekerült a vállalathoz pártbizalmi, 1958-ban tagja lett a vállalati szak- szervezeti bizottságnak. 1980-ig a nőbizottság vezetője volt. Jelenleg az SZMT nőbizottságában tevékenykedik.— A 60-as évek elején láttunk neki az üzemi nőbizottság megszervezéséhez— meséli. — Meg kellett te

versenyfelelősök látogatást tettek a szintén guruló technikával dolgozó 27-es csapat munkahelyein.A vállalati versenybizottság kezdeményezése feltétlen hasznosnak minősíthető, hiszen azok a vájárok, akik ugyanilyen berendezésekkel dolgoznak, jobban észreveszik az egészen aprónak tűnő ötleteket és hiányosságokat, mint mások.Komlósi Imre vállalati versenytitkár véleménye szerint ezzel a tapasztalatcsere-látogatással egy olyan közeledési folyamat indult

remtenünk a nődolgozók szakmai és politikai képzésének lehetőségeit. A legfőbb célunk már akkor is a nők munka- és életkörülményeinek javítása volt. Emlékszem, már akkoriban is sokan fordultak hozzám, segítsek az óvodai, bölcsődei elhelyezésben. Az idő tájt Uránvárosban volt nagy a zsúfoltság, ma Kertvárosban ugyanez a helyzet. A legtöbbször tudtunk segíteni, a vállalat szocialista brigádjai sorra jelentkeztek a gyermekintézmények patro- nálására, így az óvodai és bölcsődei vezetők ritkán mondtak nemet, ha urános

el a vállalat bányaüzemei között, amely remélhetőleg a jobb teljesítményekben is megmutatkozik majd.A résztvevő csapatvezetők hangot adtak annak az óhajuknak, hogy a munkahelyek megtekintése után, valamivel több időt kellene szánni a részletkérdések megbeszélésére, megegyeztek abban, hogy legközelebb a IV. sz. bányaüzembe hívják meg a GHH-val dolgozó brigádvezetőket s ide elvárják a gépészeti szakembereket is. Herendi István

gyerekek elhelyezését kértük. Büszkék vagyunk arra, hogy amikor 1970-ben a nőpolitikái párthatározat nyilvánosságra került, addigra mái- a nőbizottságok több éve igen eredményesen működtek vállalatunknál.Editke hamarosan nyugdíjba megy. Erről így beszél : — A nyugdíj azért van, hogy az ember éljen vele. Amire a munka miatt csak kevés idő jutott, azt most majd pótolhatom. De fájó lesz a búcsú, hiszen itt a pénzügyön nagyon jó kollektívában dolgozom. Nógrádi—Csöndör

Új energiairány-jelölő

Gyorsabb, biztonságosabbA villamos szakemberek munkájához nagyon fontos az energiahálózatok pillanatnyi állapotának ismerete. A karbantartási munkák megszervezéséhez például feltétlenül tudni kell, hogy hol történt feszültség- mentesítés, illetve a hálózat mely része áll feszültség alatt. Az üzemállapotban és az energiahiányban történt változásokat nagyméretű rajzokon jelölik.A dolog egyszerűbb már nem is lehetne, csak egy radír kell hozzá meg egy ceruza. Pethő Lajos, a Szol

Pethő Lajos újításával. Egyed Imre felvétele
Analitikusok a környezetünk védelméért

Már hagyomány, hogy az or
szág különböző területein dol
gozó analitikával valamilyen 
módon kapcsolatban levő ve
gyészek évente összejönnek és 
előre meghatározott témakör
ben beszámolnak az elmúlt idő
szakban végzett kutatásaikról, 
elért eredményeikről.

A kezdeményezés mintegy 20 
esztendővel ezelőtt Pécsről In
dult „Baranyai Vegyészek Ana
litikai Ankétja” néven, majd az 
évek során a szélesebb körű 
„Dunántúli Analitikai Konfe
renciává” fejlődött. Résztvevői 
hazánk szinte minden táját kép
viselik Győrtől Debrecenig, a 
„Dunántúli” elnevezés csupán 
arra mutat, hogy valamelyik 
dunántúli város ad otthont e 
rangos rendezvénynek.

Ez évben a DAK-ot 17. alka
lommal rendezték meg a keszt

A közelmúltban vállalatunk küldöttsége tapasztalatcserén vett részt a Mecseki Szénbányák Vállalat zobaki bányaüzemében. Felvételünkön Cseresznyés Ferenc (balról a második) üzemvezető tájékoztatóját hallgatják a küldöttség tagjai.

gáltató üzem elektrikusa azonban még egyszerűbb megoldást talált.Amolyan sematikus kapcsolótáblát készített, amelyen állítható jelzők vannak. Ha valami kapcsolás történik, ezeket a jelzőket csak el kell forgatni a megfelelő irányba. Egy mozdulat az egész s nem kell ra- dírozgatni, az enerigairány- változásokat újra rajzolni.Ezen a táblán gyorsabban áttekinthető az energiahálózat pillanatnyi állapota, egyszerűbben jelölhetők a változások.

helyi Agrártudományi Egyete
men, október 6—8. között. A 3 
napos konferencia, mely az 
Analitikusok a környezetünk 
védelméért cimet viselte, szá
mos résztvevőt vonzott. A meg
nyitót követő plenáris ülésen 
került sor az idei DAK-dijak 
átadására. Ezt a világ környe
zetvédelmi helyzetéről szóló be
számolót, majd az előző plená
ris ülés záróakkordjaként dia
vetítéssel egybekötött ismerte
tőt kaptunk Keszthelyről és az 
egyetem történetéről. A konfe
rencia során két szekcióban 
több mint 70 előadás hangzott 
el, melyből ötöt tartottunk és 
számosat meghallgattunk. Vál
lalatunkat 8 fővel képviseltük, 
hárman az Ércdúsító üzemből, 
öten pedig a Kísérleti kutatási 
és automatizálási üzemből.

A témakörben elhangzottakat 
jól kiegészítve müszerkiállítás

A radírozgatás és a változások lerajzolása nem egy olyan nagy munka, hogy minden újító azon törje a fejét, hogyan lehet kiváltani.Pethő Lajos ésszerűsítése távolabbra mutat. Ö mondja: — Képzeljen el egy héja: — Képzeljen el egy eh- nyítással, amely a változásokat önműködően jelöli. Nos, az lenne az igazi. Persze tudom, az nagyon sokba kerülne, de azt hiszem, idővel ez is megvalósulhat, ha nem is a közeljövőben.N. G.

is helyet kapott az egyetem fa
lai között, amelyen a Labor Mű
szeripari Művek, a Magyar Op
tikai Művek és a RADELKIS 
állította ki környezetvédelmi 
mérésekre alkalmazható leg
újabb termékeit.

A három nap mérlegét elké
szítve elmondhatjuk, hogy a 
konferencián való részvételünk 
hasznos és eredményes volt. 
Hangulatunkat csupán a szál
láshelyül szolgáló Helikon Ho
tel szobáinak fogvacogtatóan 
hűvös, nyirkos klímája mérsé
kelte.

Viszontlátásra Pécsett! —bú
csúztunk a konferenciától, s 
leendő házigazdaként rövidesen 
hozzáláthatunk a következő 
DÁK szervezéséhez, amely 1983. 
augusztusában „A számítógé
pek szerepe az analitikában” 
című témakörben városunkban 
kerül megrendezésre. S. X.-né
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Őszi csend üli meg az üzemi lőterek állásait, sárguló falevelek lepik be a nagy csaták színhelyeit. Az eloszló lőporfüst jelzi, befejeződött az Ércbányász Kupa 1982. évi ötfordulós bajnoksága. Az idei év kellemes és kellemetlen meglepetéseket hozott. Kezdjük a rosz- szal! Mi történt a IV. üzemi MHSZ klubbal? Hová tűnt a csapat? Hová lettek a versenyzők? Dányi Zoltán, az üzemi MHSZ klub titkára arra hivatkozott, hogy nem kapta meg időben a fordulók versenykiírását. Ez nem elfogadható érv, mert év elején minden klubtitkár
Személyi
hírek

Nyugállományba került: Vá
mos István aknász (II. sz. bá
nyaüzem), Tóth Gyula vájár 
(II. sz. bányaüzem), Asztalo- 
vics Mihály fúrómester (IV. sz. 
bányaüzem), Balogh György se
gédvájár (IV. sz. bányaüzem), 
Szalontai Andrásné pénztáros 
(IV. sz. bányaüzem), Szigeti 
Andrásné portás (IV. sz. bá
nyaüzem), esete Zoltán gépko
csivezető (Szolgáltató üzem), 
Puhr Ede főfúrómester (Kuta- 
taó-mélyfúró üzem), Mester Fe
renc csillemérő (Központ), Kor
mos Károly portás (Központ), 
Brunner István gépkezelő (Köz
pont), Klumzer György betaní
tott munkás (ÉDÜ).

A nyugállományba került dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük a vállalatnál végzett 
eredményes munkájukat, nyug
díjas éveikhez jó egészséget, 
kellemes pihenést kívánunk.

Meghalt: Miskó István csat
lós (II. sz. bányaüzem), Cson
gor Tibor vájár (II. sz. bánya
üzem).

VÍZIPARÁDÉA HULLÁMFÜRDŐBEN
A vállalati KISZ- és tömeg

sport bizottság november 27-én 
a Hullámfürdő sátortetős 
uszodájában reggel 8,00 órától 
látványos víziversenyt rendez a 
vállalati dolgozók és családtag
jaik részére. A résztvevők bi
zonyíthatják ügyességüket a 
labdavezetésből, úszótechniká
jukat a békatalppal, halászási 
tudományukat a pingpong lab
dával, evezőkészségüket a gu
mimatrac váltóversenyében, a 
kifinomult gömbérzéküknek pe
dig a vízipoló mérkőzésen csil
logtathatják kivételes képessé
güket. A gyermekek ezidö alatt 
a kismedencében mérhetik ösz- 
sze erejüket és találékonyságu
kat a különböző ügyességi ver
senyszámokban.

Kovács

Köszöntjük az új bajnokokatbakonyaiak kerültek ki győztesen 5 kör előnnyel...A pisztoly csapatversenyben ezúttal helycsere tör- ént, az ÉDÜ győzött a múltévi bajnok III. üzem a második lett, igaz egy körhát- gos bajnokok), akik vezető ránnyal. Az egyéni verseny szerepet töltenek be e sport- óriási meglepetést hozott, ágban, akik diktálhatták eddig csak „lövöldözgető” volna a küzdelmet, éles Schilling József nem tisz- helyzetbe hozhatnák a he- telve a nagymenők tudását, lyezésekért folyó nemes ve- sorra maga mögé utasítottatélkedést, részben vagy tel- őket. Végül is egy körrel helyezetteket, a pillanatnyi

írásban kapta meg a fordulók pontos beosztását és a verseny helyét. Ezt figyelemmel kellett volna kísérni! A másik bosszantó momentum, hogy egyes versenyzők (vállalati és orszá-

jesen távolmaradtak.Annyira azért nem, hogy sikercsökkenéssel járna az idei bajnokság résztvevőinek eredményessége. Az alakuló, formálódó mezőny mindvégig igen kiélezett harcot vívott a győzelemért és a helyezésekért.Egy pillantást kell vetni a pisztolyosok és kispuská- sok csapat és egyéni eredményeire és máris kitűnik, hogy ilyen szoros eredmény régen volt.Csapatversenyben az esélyesek végeztek az élen, az ÉDÜ férfi együttese megvédte a múlt évi bajnokságát, kellemes meglepetés a kutatósok kitűnő szereplése. Nőknél a két „fellegvár” küzdelméből ezúttal is a
Labdarugás

Bajnokverés a fináléban
Veres József, a gólkirály

Ez már éjszakai mérkőzés! — 
jegyezte meg egy szurkoló a 
Szolgáltató üzem—II. üzem ,,B” 
mérkőzéssel kapcsolatban. Iga
za volt, a korai sötétedés ala
posan megnehezítette a labda
rugó-bajnokság befejező mér
kőzéseit. A bajnok Kutató
mélyfúró még erre sem hivat
kozhat az ÉDÜ-től elszenvedett 
vereség miatt, mivel a találko
zó világosban ért véget. A 
XVIII. forduló legnagyobb meg
lepetését kétségtelenül az EDO 
szolgáltatta, a hatszoros bajnok 
Kutató legyőzésével. Mentsé
gükre szolgáljon, nem játszott 
a két kiválóság Darázs és Voj
tek! Ez viszont azt mutatja, ha 
ők nincsenek, akkor nem is 
olyan félelmetes ez a csapat!? 
Természetesen ez mit sem von

megszerezte élete első bajnokságát Túri és Király előtt. Ezúttal a nagy kiválóságok, mint Szigeti, Dömötör, Török még csak dobogó közeibe sem kerültek.Ha már a meglepetéseknél tartunk, folytassuk apisztolyosok újdonsült baj- üzem 1886 körrel, nokával, Bradits Lászlóval, Nők: 1. II. üzem 2425, 2. aki 6 kör előnnyel végzett ÉDÜ 2420, 3. Kutató-mély- az élen, második helyre uta- fúró 2265, 4. Szolgáltató 2173 sítva ezzel a múlt évi baj- körrel.nők Kovács Jánost. Pisztoly: 1. ÉDÜ 2588, 2.A női kispuska verseny- III. üzem 2587, 3. Szolgálta- ben Pélh Jakabné bizonyult tó 2578, 4. Kutató-mélyfúróa legjobbnak, aki kis fölénnyel biztosan szerezte meg újabb bajnokságát Polgárnő és Jozipovicsné előtt.A létszámcsökkenés ellené- Tari Imre (ÉDÜ) 829, 3. Kire is szoros, kiélezett küz- rály György (III. üzem) 815 delem után köszönthetjük körrel.az újdonsült bajnokokat és Női: 1. Pélh Jakabné (II.

kezö számunkban kerül 
„Visszapillantás” címmel.

1982. ÉVI BAJNOKSÁG 
VÉGEREDMÉNYE 

1. Kutató-mélyfúró
16 14 — 2 G4-20 28
2. III. sz. bányaüzem
IG H 1 4 59-32 23
3. Anyagosztály
IG 9 2 5 53-37 20
4. II. sz. bányaüzem „B”
IG 7 4 5 39-25 18
5. IV. sz. bányaüzem
IG 6 4 6 37-32 18
C. ÉDÜ
IG 8 1 7 40-34 17
7. Szolgáltató
IG 6 4 G 52-39 IG
8. Kís.-kut.
IG 1 — 15 14-87 2
9. II. sz. bányaüzem „A”
törölve

le az ÉDU ragyogó sikeréből, 
mert akár így, akár úgy, még
is csak bajnokverést rendez
tek. Az ÉDÜ szerezte meg a 
vezetést, majd döntetlen állás
ról Keszte talált a kutatósok 
kapujába, erőlködött a bajnok, 
de az ellenfél védelme ezúttal 
rendre hárított és rászolgált a 
győzelemre (2-1).

Kétségkívül a legnagyobb ér
deklődés a III. üzem—Anyag
osztály találkozóját kísérte. A 
tét ezúttal az ezüstérem meg
szerzése volt. Egy ponttal ve
zető III. üzemiek számára már 
a döntetlen elég, míg az Anyag
osztály csak győzelemmel ke
rülhetett volna riválisa elé.
Nagy iramban kezdtek a csa
patok, élvezetes küzdelem volt 
a pályán, derültséget csak a
III. üzem kapuját védő „civil- 10. MÉV szálló törölve
ruhás portás” látványos elcsú- A bajnokság legjobb góllövői: 
szásai jelentettek ... 28 gólos Veres József (Kutató-

Nagy Zs. lövésével a bányá- mélyfúró), 18 gólos Joszt (Szol- 
szok jutottak vezetéshez, az gáltató), 17 gólos Harmath (III. 
Anyagosztály erősített a játék üzem). Kovács Miklós
iramán, gólhelyzetek sokaságát
dolgozták ki, de ugyanilyen ko
reográfiával ki is hagyták a 
kapu elölt. Kulcsár lövése után 
már 2-0, majd jött Harmath 
„kegyelem” gólja, de az ellen
fél még ettől sem rogyott térd
re. Előbb Sütő szépített, majd 
jött Ádám Feri mentesítő ön
gólja, amely beállította a 3-2 
végeredményt. A III. üzem ez
zel a győzelmével megszerezte 
a második helyet, és megvédte 
múlt évi helyezését. Az Anyag
osztály pedig veresége ellené
re is bronzérmes lett. A IV. 
üzem tetszetős játékkal bizto
san győzött az egyre jobb for
mába lendült sportszerűségben 
javult Kís.-kut. csapata ellen.
A látottak alapján a krónika 
elejére kívánkozott volna a 
Szolgáltató—II. üzem „3” mér
kőzés. A Szolgáltatónak ezen a 
mérkőzésen nem volt mit vesz
tenie, de annál több az ellen
félnek. A sötétedés néha me
rész tréfákat űzött a csapatok
kal, Tisza főmérnök úr, mint 
egy igazi hadvezér a pálya szé
léről dirigálta a csapatot. Ele
inte jól, de később őt is aka
dályozta a sötétség és a mér
kőzés végén értesült csapatá
nak döntetlen eredményéről 
(2-2).

Ezzel a találkozóval befeje
ződött az 1982. évi Bányász Ku
pa kispályás labdarúgó-bajnok
ság. A csapatok értékelésére és 
a legjobb góllövőkre a követ-

Schilling József (Kutató-mélyfúró üzem), az újdonsült egyéni bajnok, verseny közben. Egyed Imre felvétele
erőviszonyok és formák alapján reális eredmények születtek.Végeredmény: kispuska férfi: 1. ÉDÜ 2549, 2. Kutató-mélyfúró 2521, 3. III.üzem 2438, 4. Kís.-kut. 2144, 5. Szolgáltató 1933, 6. II.

2457, 5. II. üzem 1798 kör rel.Férfi: 1. Schilling József (Kutató-mélyfúró) 830, 2.

üzem) 843, 2. Polgár Károly- né (ÉDÜ) 820, 3. Jozipo- vics Károlyné (Szolgáltató) 812 körrel.Pisztoly: 1. Bradits László (Szolgáltató) 886, 2. Kovács János (III. üzem) 880, 3. Tavi Imre (ÉDÜ) 879 körrel.K. M.
ortmozaik

AZ OKTÓBER 22-én in- Bányász Kupa férfi aszta- 
dított úszótanfolyam részt- litenisz csapatverseny a 
vevői sikeres eredményeket MÉV szálló játéktermében, 
értek el. Ígéretes kitartásuk A Központ technikai okok 
biztosítéka lehet az úszás miatt két mérkőzését elha- 
megtanulásának. A kezdők lasztotta és a lejátszott fa
csoportjában 27-en, a hala- lálkozók után az SZMT be- 
dókéban 20-an, a felnőtte- érte a pontszámban (12) a
kén 5-en ismerkednek meg 
Máté Zoltán úszóedző irá
nyítása mellett a víz örö
meivel.ÚSZÓTANFOLYAM: Asportbizottság Üzemi döntőhöz érkezett avállalatiújabb gyermek és felnőtt úszótanfolyamot indít november 26-tól a Hullámfürdőben. Az első csoportban a 4—13 éves kezdők, a másodikban a 4—13 éves haladók, a harmadik turnusban a felnőtt kezdők és haladók kapnak beosztást.Az úszóoktatás időpontja: tette, minden lehetséges. A Felnőtteknek: november 26. góllövő listát Panta (gépé- 17,00 óra és 29. 16,00 óra. szét) vezeti 4 góllal.Haladóknak: november 26. 18,00 óra, és 30. 16,00 óra. Felnőtteknek: november 26. 19,00 óra és 30. 19,00 óra.A tanfolyam 10 foglalkozási órából áll (heti két óra) a részvételi díj gyermekek részére 200 forint, a felnőtteké 250 forint. Jelentkezés és felvilágosítás a vállalati sportbizottságon a 7-119-es telefonon. Jelentkezést a Hullámfürdőben nem fogadunk el. Várjuk az úszni tanulókat!

ASZTALITENISZ: A X. 
fordulóval folytatódott a

HÍREK
KINEVEZÉS

A vállalati ifjúsági bizottság 
titkárát — Ormándi Géza elv
társat — a vállalat vezérigaz
gatója saját kérésére felmen
tette, s ugyanakkor helyébe 
Komlósi Imre elvtársat a titká
ri teendők ellátására kinevezte. 

FELHÍVÁS
Kérjük az egygyermekes dol

gozóinkat, ha eddig jövedelem- 
pótlékot (130 forint) nem igé
nyeltek, úgy saját érdekükben 
keressék fel az üzemek SZTK 
ügyintézőjéti

AZ AUTÓS szakosztály nyi
tott klubnapot tart november 
26-án, pénteken 15,30 órakor, a 
Ságvári Endre Művelődési Ház 
propagandista klubjában. Min
den érdeklődőt szeretettel vár
nak. ■

A NYELVI játékok értékelése 
a nagyszámú megfejtések be
érkezése miatt, még tart. Kér
jük játékosaink türelmét. La
punk következő számában kö
zöljük a megfejtések eredmé
nyét.

listavezetőt, míg a PMSC és 
a Kís.-kut. két pontra csök
kentette hátrányát a veze
tő Központtal szemben.LABDARÚGÁS: II. üzem:Bányász Kupa kispályás bajnokság. A fináléba került a gépészet, I-es és III. körlet csapata. A három csapat körmérkőzést játszik, Eltér István sportvezető véleménye szerint a gépészet együttesét tartja elsőszámú esélyesnek és még hozzá-

KÚT ATÖ-mély fúró: Vi
rágzó sportélet zajlik hét
végeken a 39-es dandár úti 
iskola tornatermében, az 
üzem dolgozói szép szám
mal vesznek részt a szabad 
idő sportversenyein. A spor
tolni vágyók labdarúgás, 
sakk, asztalitenisz és tor
nában bizonyíthatják „kez
detleges” ügyességüket. Be
fejeződött az üzemi asztali- 
tenisz női csapatverseny. El
ső helyen Kálmánná—Oszt- 
rogováczné páros végzett, 
Simon—Mészárosné ezüst
érmes lett.

Befejeződött a III. sz. bányaüzemi teniszbajnokság. Döntőjének két résztvevője: Szabó Győző és Pados Imre. Végeredmény: 1. Pados, 2. Szabó, 3. Bcrényi—Bátor. Veres József (a képen jobbra) a Bányász Kupa ezévi gólkirálya útban a 28. gólja felé. Egyed Imre felvétele


